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Rozpočet je schválený
Zastupitelé na lednovém 
zasedání schválili rozpočet 
města včetně grantů.  

Hliniště se rozšíří
Město v letošním roce zahájí 
výstavbu 21 nových pozemků  
v oblíbené lokalitě.

Městská policie slaví
Městská policie slouží už 30 let. 
Přijďte na den otevřených dveří 
a prohlédněte si služebnu.

Stanislav Tvarůžek vzpomíná 
Přinášíme vám rozhovor  
o bohatém životě zasloužilého 
funkcionáře a sportovce.
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STUDENTI PŘEDSTAVÍ 
SVÉ VIZE PRO SVIT
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Vážení občané Velkého Meziříčí, milí sousedé,
v měsíci únoru vstoupíme s kolegy z vedení města do 3. roku našeho působení na radni-
ci. Přestože naši činnost po celou dobu brzdí nepříjemnosti spojené s obdobím pandemie, 
troufám si tvrdit, že i tak je za námi vidět kus dobré práce a za dobu 2 let jsme dokázali 
vyřešit několik velkých problémů tohoto města nebo alespoň nastartovat cestu vedoucí 
k jejich řešení. Zároveň vás chci ujistit v tom, že velmi dobře vnímám skutečnost, že práci 
při nalézání řešení většiny nedostatků Velkého Meziříčí máme teprve před sebou a celý 
tento proces vyžaduje čas rovnající se minimálně dalším 2 volebním obdobím.

V rámci schváleného rozpočtu pro letošní rok jsou nejvýraznějšími investičními akcemi 
rekonstrukce ulice Ve Vilách a výstavba inženýrských sítí pro nové stavební parcely v lo-
kalitě Hliniště III. Rádi bychom také pokračovali s II. etapou rekonstrukce ulice Nad Gym-
náziem, ale obávám se, že nám to finanční možnosti již neumožní, protože peníze bychom 
museli hledat v přebytku hospodaření, který v letošním roce není příliš vysoký, a vzhledem 
k rostoucím cenám stavebních materiálů se děje to, že se většina stavebních akcí prodra-
žuje oproti loňskému roku až o čtvrtinu, a tak musíme hledět spíše na to, abychom měli 
dostatečné finanční krytí pro již schválené nebo běžící akce. Dobrou zprávou v této oblasti 
alespoň zůstává, že zdárně pokračují práce na projektu rekonstrukce náměstí, na rekon-
strukci Areálu zdraví a přestavbě bývalého internátu na dům pro seniory v ulici U Světlé.

Mnoho lidí mě žádá o informace k prodeji již zmíněných nových pozemků na Hliništích. 
Věc se má tak, že zahájení stavby inženýrských sítí plánujeme na léto letošního roku. Pokud 
proběhne stavba bez komplikací, může být spuštěn prodej pozemků na konci roku 2022 
nebo v prvním kvartálu 2023. Veřejnost bude včas informována prostřednictvím měst-
ských médií. Jste-li sami zájemci o budoucí koupi pozemku a chcete si být jistí tím, že vás 
informace o zahájení prodeje nemine, pošlete mi na adresu kaminaras@velkemezirici.cz 
jednoduchou žádost o koupi pozemku. Na otázky týkající se samotného způsobu prodeje 
a ceny za m2 je v tuto chvíli příliš brzy.

Vloni jsme dokázali z centra města dostat velké množství aut a z areálu bývalého Svitu 
jsme udělali dočasnou odstavnou plochu pro vozidla. Děkuji všem za pozitivní ohlasy, které 
se ke mně dostávají, moc si jich vážím. Jak jistě dobře víte, plocha Svitu je pro naše město 
velkým tématem a na svůj rozvoj teprve čeká. Prvním krokem k zahájení veřejné diskuze 
o tomto území bude výstava prací studentů architektury z pražského ČVUT, kteří se celý 
půlrok tímto územím zabývali. Jejich projekty budou k vidění od 11. února do konce března, 
a to jak přímo ve Svitu, tak ve vestibulu kina v Jupiter clubu, kde proběhne i vernisáž výsta-
vy v pátek 11. února v 17:00. Prezentovat svoje návrhy budou sami studenti, je připraven 
doprovodný program a drobné občerstvení. Srdečně vás na tuto akci zvu a budu moc rád, 
když se tam uvidíme.

Dovolte mi vás, vážení čtenáři, taktéž pozvat v neděli 20. února do služebny městské 
policie, která v rámci oslav 30. výročí od svého založení pořádá den otevřených dveří. Po 
úvodních slovech vedení města, vedoucího strážníka Jana Klikara a předávání pamětních 
medailí budou k vidění ukázky zásahů, práce s technikou městské policie či prohlídka slu-
žebny včetně trezoru na ukládání zbraní. Myslím, že účast na této akci může být velmi 
atraktivním zpestřením nedělního odpoledne. Těším se, že se třeba potkáme i tam.

Milí sousedé, přeji vám do nadcházejících dní optimismus v mysli, pevné zdraví a děkuji 
vám za důvěru.
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SLOVO STAROSTY

Váš starosta
Alex Kaminaras

Podklady pro inzerci, blahopřání  
a společenskou kroniku přijímáme:
Pondělí:  13.00–17.00  
Středa:   10.00–12.00  
Pátek:  8.00–12.00

Velkomeziříčsko v síti: 
www.velkomeziricsko.cz

@velkomeziricsko

PRVNÍ ČÍSLO VELKOMEZIŘÍČSKA 
VYŠLO V SOBOTU 1. března 1919.
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S JAKÝMI PŘÍJMY A VÝDAJI BUDE 
MĚSTO LETOS HOSPODAŘIT

Důvodem sjednání mimořádného zasedání velkomeziříčské-
ho zastupitelstva bylo právě schválení rozpočtu hospodaření 
města pro letošní rok, který se zastupitelům nepodařilo (o je-
den hlas) prosadit na prosincovém zasedání. Od začátku nové-
ho roku byly zajištěny nutné provozní výdaje města a jeho or-
ganizací rozpočtovým provizoriem na období od 1. ledna 2022 
do 31. března 2022, které bylo sestaveno na základě čtvrti-
nového příjmu a běžných provozních výdajů navrhovaného 
rozpočtu pro rok 2022. Rozpočtové provizorium nezahrnovalo 
žádné opravy a investice, ať už nedokončené v minulém roce, 
tak nově plánované. Pokud by nebyl rozpočet schválen ani na 
lednovém zastupitelstvu, byl by významně omezen další roz-
voj města i jeho místních částí.

Rozpočet počítá s výdaji a příjmy v celkové výši 346 199 300 
korun. Po nalezení kompromisního řešení byl podpořen plným 
počtem 23 hlasů. „Jednání o rozpočtu bylo ukázkou způsobu 
práce zastupitelů, který je pro město přínosný a správný. Dě-
kuji všem kolegům zastupitelům za jejich věcný přístup a přeji 
si pokračování naší společné práce pro Velké Meziříčí v tomto 
duchu. Moc si vážím toho, že se výzvy ke zklidnění proměnily 
ve skutky,“ okomentoval průběh jednání zastupitelstva sta-
rosta města Alexandros Kaminaras.

Největší objem příjmů města tvoří daně, konkrétně se jed-
ná o částku 188 480 000 korun. Řadí se mezi ně daně z pří-
jmů fyzických osob ze závislé činnosti, právnických osob, 
z nemovitostí a především daně přidané hodnoty, která tvoří 
nejvýznamnější podíl na celkových daňových příjmech (téměř  
90 milionů korun). Nejvyšší investiční výdaje poputují  
na 1. etapu zasíťování nových stavebních pozemků v lokalitě 
Hliniště III., rekonstrukci ulic Ve Vilách a Krškova, rekonstrukci 
Areálu zdraví nebo například na přestavbu bývalého internátu 
zemědělské školy na dům pro seniory, což je nejvýznamnější 
investiční akce v letošním roce za téměř 65 milionů korun.

U grantových programů na podporu sportu, kultury a so-
ciální oblasti došlo k navýšení finančních částek, pouze grant 
na podporu Zdravého města nabídne k rozdělení částku ve 
stejné výši jako v loňském roce. Pro sportovce poputují fi-
nance v objemu 7 700 000 korun, v kultuře město rozděluje  
700 000 korun. Grantový program pro sociální oblast nabízí 
3 361 750 korun a Zdravé město částku 90 000 korun.

Příspěvek na provoz knihovny činí 4 336 000 korun, pro mu-
zeum 4 638 000 korun. Jupiter club bude hospodařit s financemi 
ve výši 6 170 000 korun, 100 000 korun obdrží v rámci dotace 
pro loutkoherecký soubor u příležitosti 70. výročí od založení.

Zastupitelé Velkého Meziříčí jednomyslně schválili rozpočet pro rok 2022. Rozpočet byl sestaven jako schod‑
kový, tedy příjmy jsou nižší než výdaje, rozdíl je dofinancován smluvně podloženým úvěrem na bytový dům 
pro seniory a nevyčerpanými finančními prostředky z roku 2021. Hospodařit se bude s necelými 347 miliony 
korun, v nichž jsou zahrnuty plánované příjmy města pro rok 2022 ve výši 238,5 milionů korun a zbývající část  
107 milionů tvoří čerpání výše zmíněného úvěru včetně zapojení prostředků z minulého roku. Ve výčtu jednotli‑
vých položek výdajů nechybí ani grantové programy na podporu sportu, kultury, sociální oblasti i Zdravého města.

Přestavba 
internátu na dům 

pro seniory 
12 800 000 Kč

Sítě pro RD 
Hliniště III (1. etapa) 

23 500 000 Kč

Oprava 
střechy sýpky 
2 200 000 Kč

Místo 
pro přecházení 

(Bezděkov)
650 000 Kč

Architektonická 
studie 

(koupaliště Palouky) 
1 000 000 Kč

Územní studie 
Čechovy sady II 

242 000 Kč

Územní 
studie Svit 

1 700 000 Kč Rekonstrukce 
ulice Ve Vilách  

a Krškova 
15 000 000 Kč

Areál zdraví 
(kurty)

14 000 000 Kč
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ROZPOČET 2022

FINANCOVÁNÍ NA ROK 2022
Změna stavu krátkodobých prostředků 48 568 000
Dlouhodobé přijaté půjčené prostředky 51 304 000
Splátka jistiny úvěrů -10 934 000
Aktivní dlouhodobé operace řízení likvidity 4 467 000
m. č. Mostiště -zapojení rezervy 2021 5 000 000
m. č. Lhotky -zapojení rezervy 2021 750 000
m. č. Olší nad Oslavou -zapojení rezervy 2021 550 000
m. č. Hrbov -zapojení rezervy 2021 8 000 000
CELKEM FINANCOVÁNÍ 107 750 000

PŘÍJMY
Daň z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti 30 000 000
Daň z příjmů právnických osob 40 000 000
Daň z nemovitostí 11 000 000
Daň z přidané hodnoty 86 000 000
Daň z příjmů fyzických osob vybíraná srážkou 4 000 000
Daň z příjmů fyzických osob ze samostatné výdělečné činnosti 2 000 000
Daň z příjmů právnických osob za obce (byt. hosp.) 1 700 000
Mezisoučet 174 700 000
Správní poplatky 7 500 000
Poplatek ze psů 350 000
Poplatek za užívání veřejného prostranství 130 000
Poplatek z ubytovacích kapacit 100 000
Odvody z VHP a loterií 900 000
Poplatek za svoz PDO 4 800 000
Daňové příjmy celkem 188 480 000
Neinvestiční přijaté dotace ze SR: - na výkon státní správy 31 322 300
Převod zisku z hospodářské činnosti za minulý rok 7 700 000
Přijaté transfery 39 022 300
Příjmy z pronájmu majetku TSVM -nájemné II. složka 605 000
Příjmy z pronájmu majetku TSVM -nájemné na bázi odpisů 2 480 000
Příjmy z pronájmu majetku TSVM -lesy 72 000
Příjmy z pronájmu a podnájmu pozemků -organizace 500 000
Příjmy z pronájmu a podnájmu pozemků -fyzické osoby 300 500
Pronájem sloupů VO(Mr. Magic + krátk. pronájmy + Amicus) 205 000
Pronájem plakátovací plochy (Rengl) 7 000
Lesní hospodářství -prodej dřeva 10 000
Parkovací automaty -příjmy za parkování 1 500 000
Nájemné KD Mostiště 8 000
Nájemné KD Lhotky 10 000
Nájemné nebytových prostor MŠ Lhotky 1 000
Nájemné KD Hrbov 1 000
Nájemné KD Olší nad Oslavou 2 500
Nájemné prostor Zdravotní záchranná služba 142 000
Nájemné prostor Hasičský záchranný sbor 150 000
Nájemné prostor Domácí hospic Vysočina 55 000
Připojení do Metropolitní sítě 66 000
Pronájem hasičské zbrojnice 75 000
Pronájem kanceláří (JUDr. Hornyšová, Obč. poradna) 5 000
Pronájem Klubu důchodců 6 000
Pronájem nebytových prostor v areálu TS -Agados 16 000
Příjmy z úroků (běžné účty) 100 000
Umístění nápojového automatu BD Stavmont 3 000
Odměna za umístění kontejnerů -Textil Eco, a. s. 18 000
Odměna obci za třídění odpadu (EKO -KOM) 1 800 000
Odměna za zajišťování zpět. odběru el. zaříz. a odb. tuků a olejů 66 000
Příjmy z pronájmu hrobových míst 70 000
Příjmy ze služeb spojených s pronájmem hrobových míst 320 000
Pronájem ZŠ Školní -hřiště s umělou trávou 200 000
Pronájem tělocvična Charita -Mgr. Dvorská 140 000
Inzerce Velkomeziříčsko 150 000
Nájem plynárenského zařízení -GasNet, s. r. o. 8 000
Příděl do sociálního fondu (3 % z objemu mezd) 1 750 000
Nedaňové příjmy celkem 10 842 000
Příjmy z prodeje pozemků, budov a movitého majetku 150 000
Kapitálové příjmy celkem 150 000
Příjmy celkem 238 494 300
Aktivní dlouhodobé operace řízení likvidity -akcie SATT 4 467 000
Očekávaný přebytek 103 238 000
PŘÍJMY CELKEM 346 199 300

VÝDAJE
Útulek pro psy, deratizace 581 000
Lesní hospodářství, pěstební činnost, myslivost 2 970 000
Informační centrum 1 651 000
Silnice 48 659 800
Ostatní záležitosti pozemních komunikací 2 148 000
Provoz veřejné silniční dopravy 50 000
Dopravní obslužnost 1 180 000
Bezpečnost silničního provozu, ostatní záležitosti v SD 1 410 000
Pitná voda 11 266 000
Vodní díla v zemědělské krajině 200 000
Odvádění a čištění odpad. vod 10 240 000
Prevence znečišťování vody, úpravy drobných vod. toků 470 000
Předškolní zařízení 6 383 000
Základní školy 17 192 000
Školní stravování 545 000
Základní umělecké školy 210 000
Provoz knihovny 5 236 000
Provoz muzea 5 458 000
Vydavatelská činnost 140 000
Ostatní záležitosti kultury 582 000
Zachování a obnova kulturních památek 500 000
Rozhlas a televize 140 000
Velkomeziříčsko 600 000
Zájmová činnost v kultuře 7 393 000
Ostatní záležitosti kultury, církví a sdělovacích prostředků 727 000
Péče o sportovní zařízení 21 243 000
Ostatní tělovýchovná činnost 7 900 000
Využití volného času dětí a mládeže (Dóza) 830 000
Architektonická studie – koupaliště Palouky 1 000 000
Grantový program Zdravé město 90 000
Veřejné osvětlení 4 700 000
Pohřebnictví 1 580 000
Sběr a svoz komunálních odpadů 9 317 000
Komunální služby a územní rozvoj j. n. 17 384 000
Využ. a znešk. kom. odp. 850 000
Prevence vzniku odpadů 7 400 000
Ostatní nakládání s odpady 210 000
Monitoring půdy a podz. vody; Chráněné části přírody 335 000
Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 9 430 000
Ekologická výchova a osvěta, ostatní ekologické záležitosti 40 000
Grantový systém podpory kultury, kameny zmizelých 750 000
Ost. soc. péče a pomoc dětem a mlád., rodině a manželství 26 000
Os. asistence, peč. služba a podpora samostat. bydlení 23 838 000
Nízkoprahová zařízení pro děti a mládež 175 000
Ostatní záležitosti soc. věcí a politiky zaměstnanosti 3 380 750
Ochrana obyvatelstva a krizová opatření 215 000
Bezpečnost a veřejný pořádek; Ostatní záležitosti b. a v.p. 7 856 000
Požární ochrana 4 178 000
Zastupitelstva obcí 3 290 000
Činnost místní správy 80 464 000
Obecné příjmy a výdaje z finančních operací 200 000
Pojištění funkčně nespecifikované 1 100 000
Převody vlastním fondům v rozpočtech územní úrovně 1 750 000
Ostatní finanční operace; Ost. čin. jinde nezař. (rezervy) 10 735 750
VÝDAJE CELKEM 346 199 300
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Místním sportovním klubům, oddí-
lům a organizacím, které aktivně pů-
sobí na území města, přistane celkem 
7 700 000 korun. Oproti loňskému roku 
tak došlo k navýšení o 19 %. V rámci 
grantového programu SPORT – mládež 
schválili zastupitelé 6 200 000 korun, 
u grantu SPORT – dospělí 1 500 000 
korun.
Kromě podpory sportovců nabízí město 
finanční podporu také v sociální oblasti. 
Na sociální služby, mezi které řadíme 
sociální péči, prevenci a odborné soci-
ální poradenství, vyčlenili zastupitelé 
2 744 580 korun. Další sociální aktivity, 
mezi které spadá podpora zdravotně 
postižených občanů nebo programy se 
zaměřením na prevenci sociálního vy-
loučení, si rozdělí 617 170 korun.

Největší nárůst, o úctyhodných 43 %, 
zaznamenal grant na podporu kultury. 
Pořadatelé kulturních a vzdělávacích 
akcí nebo autoři literárních či audio-
vizuálních děl si tak mezi sebe rozdělí 
částku 700 000 korun. V návaznosti 
na novou koncepci kultury mohou být 
nadstandardně podpořeny velké akce 
s více než 5letou tradicí. Díky tomu bu-

dou v letošním roce podpořeny 100 000 
korunami akce Muzikanti dětem a Fajt-
fest.
Pořadatelé akcí na podporu zdraví, 
zdravého životního stylu a udržitelné-
ho rozvoje města ve smyslu projektu 
Zdravého města mohou disponovat 
s obdobnou finanční částkou jako v mi-
nulém roce ve výši 90 000 korun.

MĚSTSKÉ GRANTY LETOS NABÍZÍ 
VÍCE PENĚZ SPORTU I KULTUŘE
Město každoročně schvaluje gran-
tové programy na podporu sportu, 
kultury, sociální oblasti i Zdravého 
města Velké Meziříčí. V roce 2022 
nejvíce podpoří žadatele v oblasti 
sportu a kultury.

2018 2019 2020 2021 2022

SPORT 6 600 000 6 900 000 6 900 000 6 900 000 7 700 000

KULTURA 300 000 500 000 400 000 400 000 700 000

SOCIÁLNÍ 
OBLAST 2 425 500 2 900 000 2 900 000 3 000 000 3 361 750

ZDRAVÉ 
MĚSTO 80 000 100 000 100 000 90 000 90 000
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3. 1. 2022 v 16:50 hodin zjistila měst-
ská policie (MP) z městského kamero-
vého dohlížecího systému, že dochází 
k odpalování zábavné pyrotechniky. Na 
místě bylo zjištěno, že se jednalo o dvě 
nezletilé osoby. Tyto hlídka poučila 
o vyhlášce a podmínkách manipulace 
s pyrotechnikou.

8. 1. 2022 v 01:44 hodin zjistila hlídka MP 
vlastní činností, že v ulici Třebíčská v pro-
storu u Panoramy se věší na dopravní 
značku tři mladistvé osoby. Tyto osoby 
strážníci ztotožnili. Dalším úkonem zjis-
tili, že požily alkoholické nápoje, proto 
je převezli na služebnu MP, kde provedli 
zkoušku na přítomnost alkoholu v dechu 
s pozitivním výsledkem. Na služebnu MP 
pak přivolali rodiče dětí k jejich převzetí. 
Věc oznámili na orgán sociálně -právní 
ochrany dětí a příslušnému správnímu 
orgánu k dalším úkonům.

17. 1. 2022 v 17:50 hodin přijala MP te-
lefonické oznámení, že v ulici Novosady 
se má nacházet muž, který uvádí, že je 
zesláblý na nohy a že se nemůže niko-
mu z rodiny dovolat. Hlídka na místě 
zjistila, že se jednalo o muže z ulice Uh-
řínovská, kterého z místní znalosti zná 
a který má občasné zdravotní problé-
my. Strážníci muže přepravili do místa 
bydliště, neboť nejevil známky poraně-
ní a nežádal přivolání lékařské pomoci.

22. 1. 2022 v 01:45 hodin si všimla hlíd-
ka MP, že v ulici Novosady dochází k po-
tyčce pěti osob. Strážníci včas zakročili 
a celou věc zklidnili. Všichni účastníci 
byli na místě poučeni a byli vyzváni, aby 
se rozešli v klidu. Vzhledem k tomu, že 
výzvě strážníků bylo vyhověno, neby-
lo potřeba ze strany strážníků dalších 
opatření.

Za uvedené období MP odhalila  
36 dopravních přestupků, které se 
řešily převážně pokutou příkazem na 
místě, případně se oznámily správnímu 
orgánu. Jednalo se především o pře-
stupky porušení dopravního značení 
(zákazy stání, zastavení, stání na vy-
hrazených místech pro postižené, stání 
na silniční vegetaci, chodníku, v křižo-
vatkách, autobusové zastávce, dále pak 
porušení zákazu vjezdu, v nemalé míře 
se jednalo o nezaplacení stanoveného 
parkovného v centru města).

STRÁŽNÍCI 
INFORMUJÍ

Po dlouhé, ale nutné přípravě, kdy muselo město sladit územní plán, připravit 
všechny stupně projektové dokumentace a zapojit do procesu Svaz vodovodů 
a kanalizací Žďársko, to vypadá, že se blíží do finále. Zastupitelé schválili v roz-
počtu na letošní rok jednu z největších částek, dvacet tři a půl milionu korun, 

Chcete stavět? Marně hledáte vhodný stavební pozemek? Město 
začne v letošním roce s výstavbou 21 pozemků na Hliništích. Z ově‑
řených informací vyplývá, že se zahájením síťování pozemků v uve‑
dené lokalitě začne město v létě a v zimě by mohlo dojít k prodeji. 
O přesném termínu, ceně i způsobu prodeje budeme včas informovat.

LETOS SE ZAČNOU BUDOVAT POZEMKY 
NA HLINIŠTÍCH
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Srážka dvou aut
Ve čtvrtek 6. 1. 2022 po třinácté hodině 
vyjeli profesionální hasiči ze stanice Vel-
ké Meziříčí společně s hasiči ze stanice 
Velká Bíteš k ohlášené dopravní nehodě 
dvou osobních vozidel na 154. km dálni-
ce D1 ve směru na Brno.
Při nehodě nikdo nebyl zraněn. Hasiči po 
příjezdu na místo zásahu provedli zajiš-
tění místa nehody, protipožární opatření 
a řídili dopravu.
Po ukončení zásahu se vrátili zpět na své 
základny.

Požár sazí v komíně
V pátek 7. 1. 2022 po sedmnácté hodi-
ně vyjeli profesionální hasiči z Velkého 
Meziříčí společně s dobrovolnými hasiči 
z Velkého Meziříčí a Kochánova k ohlá-
šenému požáru sazí v komíně v Kochá-
nově.
Požár hasiči uhasili použitím dvou pře-
nosných hasicích přístrojů.
Následně bylo místo zásahu předáno 
majiteli a jednotky se vrátily zpět na své 
základny.

Nehoda u Geršova
V neděli 9. 1. 2022 po čtvrté hodině 
v noci vyjeli profesionální hasiči ze sta-
nice Velké Meziříčí k ohlášené dopravní 
nehodě osobního automobilu u obce 
Geršov. Při nehodě nikdo nebyl zraněn.
Hasiči po příjezdu na místo provedli pro-
tipožární opatření, zajištění místa neho-
dy a zasypání malého množství vyteklé-
ho oleje sorbentem.
Následně se jednotka vrátila zpět na zá-
kladnu.

npor. Jiří Doležal,
velitel stanice Velké Meziříčí

ZPRÁVY 
OD HASIČŮ

právě na zasíťování pozemků v lokalitě Hliniště III. Vyčleně-
né finance a připravená dokumentace nasvědčují, že síťová-
ní pozemků je opravdu takzvaně na spadnutí. „Snažili jsme 
se tento projekt vylepšit, urychlit a dotáhnout do konce. V této chvíli budeme 
žádat o vydání stavebního povolení a všechny navazující kroky máme nastave-
né tak, abychom v létě mohli zahájit stavbu inženýrských sítí. Jsem rád, že po 
měsících intenzivní a navenek neviditelné práce, zejména investičního oddělení, 
budou vidět hmatatelné výsledky. Samotný počet pozemků v nynější 1. eta-
pě projektu je 21, takže je jisté, že poptávka bude mnohonásobně převyšovat 
nabídku. Proto musíme hledat co nejspravedlivější způsob prodeje těchto po-
zemků,“ uvedl starosta města Alexandros Kaminaras. Dvacet jedna pozemků 
prodá město nejpozději v prvním kvartálu příštího roku, informace o termínu 
i postupu podávání žádostí včetně vhodného formuláře zveřejníme včas. Plán 
rozdělení území na jednotlivé pozemky je dostupný na webu města nebo po 
načtení přiloženého QR kódu.

LETOS SE ZAČNOU BUDOVAT POZEMKY 
NA HLINIŠTÍCH
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V letošním roce osloví Český statistický 
úřad (ČSÚ) 11 473 domácností na území 
České republiky, u nichž provede výbě-
rové šetření o životních podmínkách 
domácností. Výběrové šetření, které má 
za cíl získat data pro výpočet ukazatelů 
peněžní a materiální chudoby, vystupu-
je pod názvem Životní podmínky 2022 
a uskuteční se ve 34 zemích Evropy. 
Neméně podstatným cílem je získávat 
dlouhodobě srovnatelné údaje o sociální 
a ekonomické situaci obyvatel. Všech-
ny domácnosti zvolil počítač na základě 
náhodného výběru. Šetření probíhá od 
29. ledna do 12. června 2022.

POMOZTE 
STATISTICKÉMU 
ÚŘADU

Stěžejní byly informace o zvýšení počtu parkovacích míst, změna vedení tras tech-
nické infrastruktury, rozšíření chodníků i odhadovaný termín stavby. Mimo prezen-
tace projektu se místní obyvatelé dozvěděli, kam podávat případně podněty, a byli 
vyzváni, aby informovali i sousedy, kteří se schůzky nemohli zúčastnit. „Cením si 
počtu lidí, kteří přišli i přes chladné počasí na společnou schůzku a zapojili se do věc-
né diskuse o budoucnosti své ulice,“ ocenil místostarosta města František Smažil.

Po zpracování doručených návrhů se uskuteční ještě jedno projednání, kde se 
obyvatelé dozvědí konkrétní řešení a uzpůsobení projektové dokumentace je-
jich požadavkům. „Veřejné projednání s obyvateli ulice, která má být předmětem 
rekonstrukce, vnímáme jako nutný a nejlepší způsob komunikace, který musí  

Projektant, vedení města, pracovníci městského úřadu a hlavně 
obyvatelé se sešli ve čtvrtek 13. ledna odpoledne přímo Ve Vilách, 
aby projednali plánovanou rekonstrukci jejich ulice. Veřejná prezen‑
tace záměru si kladla za cíl seznámení obyvatel s připravovanou 
projektovou dokumentací a jejich přizvání do diskuze, na základě 
které mohou být připomínky a potřeby budoucích uživatelů propsá‑
ny do projektové dokumentace chystané stavby.

Český statistický úřad 
organizuje šetření 
v 11 473 domácnostech. 
Oslovit může i vás.

„Do šetření budou zahrnuty všechny 
osoby, které mají ve vybraném bytě ob-
vyklé bydliště. Aktivní účast občanů na 
tomto významném statistickém šetření 
a jejich ochota spolupracovat s ČSÚ je 
pro nás nesmírně důležitá a umožní nám 
získat řadu důležitých informací o soci-
ální situaci domácností v ČR, které nelze 
zjistit žádným jiným způsobem,“ uvedla 
Jitka Číhalová, ředitelka Krajské správy 
ČSÚ v Jihlavě. Speciálně vyškolení pra-
covníci se budou prokazovat průkazem 
tazatele a zároveň průkazem zaměst-
nance ČSÚ či dokladem totožnosti. Čes-
ký statistický úřad respektuje evropský 
právní rámec ochrany osobních údajů 
a zaručuje respondentům anonymitu. 
Všichni pracovníci ČSÚ jsou podle záko-
na vázáni mlčenlivostí o veškerých šet-
řených skutečnostech.

Občané, na které se obrátí zaměstna-
nec ČSÚ, mohou směřovat své případné 
dotazy na pověřeného pracovníka Kraj-
ské správy ČSÚ – Bc. Janu Daněčkovou,
731 622 004, jana.daneckova@czso.cz.
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Noví dobrovolníci, kteří by se chtěli do 
projektu zapojit, jsou vřele vítáni. V po-
sledních letech se akce účastnilo více 
než 22 tisíc sběračů, ti sesbírali až na 
100 tun odpadků.

Pytle na odpad a ochranné pomůc-
ky si budete moci vyzvednout od 4. do 
8. dubna na některém z předem ohláše-
ných kontaktních míst.

Svou přihlášku vyplňte nejpozději do 
pondělí 28. února na oficiálních webo-
vých stránkách Kraje Vysočina. Více in-
formací naleznete v QR kódu.

POJĎME 
SPOLEČNĚ 
UKLIDIT OKOLÍ
13. ročník akce s názvem „Čistá 
Vysočina“ tradičně pořádá Zdravý 
Kraj Vysočina a místní Agenda 21 
(MA21) za pomoci Zdravého měs‑
ta Velké Meziříčí.
Cesty na Vysočině vyrazí dobro‑
volníci čistit již 11. dubna, posled‑
ním dnem úklidu bude 24. duben. 
Jak je to již zvykem, sběrači obdrží 
pytle na odpadky a ochranné po‑
můcky na odboru životního pro‑
středí velkomeziříčského úřadu.

město používat a díky kterému je možné předejít řadě budoucích nedostatků stav-
by. Všechny relevantní podněty se pokusíme zapracovat do připravované projek-
tové dokumentace stavby. Vážím si velkého zájmu obyvatel, kteří přišli o budoucí 
podobě své ulice diskutovat,“ uvedl starosta Alexandros Kaminaras.

Své podněty mohli obyvatelé ulice Ve Vilách zasílat do 21. ledna. „Připomínek se 
sešlo mnoho. V této fázi se je snaží pan projektant zapracovat a finální podobu ulice 
představíme na závěrečném projednání s obyvateli,“ upřesnil místostarosta města 
František Smažil.
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VÝSTAVA UKÁŽE, CO SI STUDENTI
PŘEDSTAVUJÍ V BÝVALÉM SVITU

Jak jsme již informovali, do města zaví-
tali studenti Fakulty architektury Čes-
kého vysokého učení technického (FA 
ČVUT) v Praze, kteří na základě spo-
lupráce domluvené absolventem této 
fakulty a zároveň starostou města Ale-
xandrosem Kaminarasem zpracovali 
inspirativní návrhy, jak by mohla odpo-
činková zóna vypadat. V rámci semes-

trální práce pokryli území podél řeky 
Balinky od koupaliště až do bývalého 
areálu Svitu. Zmíněný prostor v rámci 
své zářijové návštěvy prošli, nafoti-
li a seznámili se i s širším okolím, aby 
jejich práce představovala komplexní 
pojetí. „Nabídli jsme budoucím archi-
tektům reálné zadání, aby získali tolik 
potřebnou praxi. Oni nám na oplátku 
dají nahlédnout do svých návrhů, které 
jsou pro nás inspirací,“ shrnul spoluprá-
ci Kaminaras.

Nyní uplynul termín pro odevzdání 
prací, a tak se blíží také čas pro jejich 
prezentaci. „Chceme lidem ukázat, jak 
vidí rozvoj velmi cenné městské lokali-
ty studenti architektury, proto jsme se 
rozhodli udělat prezentaci jednotlivých 

projektů za účasti veřejnosti. Ta se 
uskuteční 11. února v 17:00 v předsálí 
kina Jupiter clubu. Tímto zvu všech-
ny lidi, které budoucí rozvoj našeho 
města zajímá, k otevření této výstavy 
studentských prací,“ vyzval k účasti 
Kaminaras a doplnil, že všechny návrhy 
budou vystavené také přímo ve Svitu. 
V předsálí kina Jupiter clubu a u Balinky 
se objeví 34 velkoformátových plachet 
a fyzický model řešeného území.

Výstavu odstartují svými prezenta-
cemi přímo autoři jednotlivých projek-
tů – studenti ateliéru, který na FA ČVUT 
vedou doc. Ing. arch. Radek Kolařík 
a Ing. arch. Martin Štrouf. Výstava bude 
přístupná od jejího zahájení v pátek 
11. února v 17:00 až do konce března.

Chcete jít kolem řeky a nasávat 
výjimečnou atmosféru? Přístup 
k vodě, paprsky slunce, klidná 
procházka nebo naopak dovádě‑
ní s ratolestmi? To všechno může 
v budoucnu nabídnout lokalita 
podél Balinky.
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#SvitVelmez

Výstava návrhů studentů
Fakulty architektury ČVUT Praha

řešící rozvoj nábřeží probíhá 
od 11. února 

do 31. března 2022

Prezentace FA ČVUT

Jupiter club, kinosál
11. února od 17:00

DOPROVODNÝ PROGRAM A OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO
Barbora Flosslová
Martina Belzová
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OČKOVAT SE LIDÉ MOHOU OPĚT 21. ÚNORA
Očkovat se bude vakcínou Pfizer/BioN-
Tech pro osoby straší 16 let a vakcínou 
Moderna pro osoby, které dovršily věku 
minimálně 18 let. Jednodávková vakcína 
Johnson & Johnson se v tomto termínu již 
podávat nebude.
Důležité upozornění

Na posilující třetí dávku vakcinace je 
možné se dostavit až po úplném uplynu-
tí stanovené doby od dávky druhé. Dříve 
nesmí být posilující dávka podána. Vyčkej-
te na zaslání upozorňující SMS zprávy či 
e -mailu z Ministerstva zdravotnictví ČR.

V případě, že si nechá občan aplikovat 
první dávku vakcíny mobilním očkovacím 

týmem, musí pro aplikaci další dávky vy-
užít znovu služeb mobilního očkovacího 
týmu či se ve stanovené době dostavit 
na očkování bez registrace do Nemocni-
ce Havlíčkův Brod (každý čtvrtek 7:00 – 
9:00 hodin) nebo Nemocnice Nové Město 
na Moravě (každé úterý 14:00 – 16:00 ho-
din), popřípadě využít služeb jiných očko-
vacích míst.

Zájemci o očkování s sebou vždy musí 
mít občanský průkaz a kartičku zdravotní 
pojišťovny.

Služby mobilního očkovacího týmu od 
organizace Podané ruce zajistilo město Vel-
ké Meziříčí ve spolupráci s Krajem Vysočina.

Své služby mobilní očkovací tým opět 
přiveze do Velkého Meziříčí v pondělí 
21. února. Očkování proběhne v sálu Ju-
piter clubu, Náměstí 17/19, a to v čase 
od 10 do 17 hodin. Zájemci o vakcinaci 
se dostaví bez nutnosti předchozí re-
gistrace, veškerou administrativu za ně 
vyřídí pracovníci mobilního týmu.

V lednu v Meziříčí podstoupilo 
vakcinaci celkem 746 občanů, 
přičemž v tomto měsíci do měs‑
ta přijel mobilní očkovací tým 
hned dvakrát, a to v termínech 
6. a 28. ledna.

Chci se nechat naočkovat. 
Jak mám postupovat?
• V den očkování se dostavte 
do Jupiter clubu na adrese 
Náměstí 17, 594 01, Velké 
Meziříčí.
• Připravte si občanský průkaz 
a průkaz zdravotní pojišťovny.
• Na místě vás pracovníci 
zaregistrují.
• V očkovacím dni a dni 
bezprostředně následujícím po 
očkování je vhodné naordinovat 
si klidový režim bez větší 
zátěže.
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K TESTOVÁNÍ 
PŘIBYL PÁTEK

Páteční odběry budou k dispozici také po 
celý měsíc únor, proto bude možné je vy-
užít například pro víkendové zájezdy, jeli-
kož laboratoř garantuje doručení výsled-
ků do 24 hodin. K testování je nutné se 
předem objednat přes krajský rezervační 
systém.

Cytogenetická laboratoř Brno in‑
formuje o rozšíření provozní doby 
odběrného místa u kina Jupiter 
clubu. Už v lednu probíhalo testo‑
vání v pondělí, úterý a čtvrtek. Od 
konce měsíce přibyl i pátek.

KDY SE MŮŽU V MEZIŘÍČÍ 
NECHAT OTESTOVAT?
•  Pondělí od 9 do 15 hodin
•  Úterý od 8 do 13 hodin
•  Čtvrtek od 9 do 15 hodin
•  Pátek od 9 do 13 hodin

PRÁCE NA OPRAVĚ BYTOVÉHO 
DOMU PRO SENIORY POKRAČUJÍ
Rada města vyrazila v rámci svých obchůzek ve středu 26. ledna na 
kontrolní den stavby bytového domu pro seniory v ulici U Světlé. Do 
něj by se podle předpokladů mohli první obyvatelé začít stěhovat na 
začátku roku 2023. Bývalý internát Střední školy řemesel a služeb 
Velké Meziříčí nabídne 30 malometrážních bytů.
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POČET OBYVATEL PŘÍMO VE MĚSTĚ KLESÁ, 
MÍSTNÍ ČÁSTI NAOPAK MÍRNĚ ROSTOU

Situace je jiná v místních částech, některé se naopak stále 
rozrůstají. Nejvíce obyvatel ubylo ve Velkém Meziříčí, naopak 

nárůst zaznamenaly Dolní Radslavice a Svařenov. Na přelo-
mu roku 2021/2022 bylo ve Velkém Meziříčí 9 649 obyvatel, 
Dolní Radslavice měly 98 obyvatel, Hrbov 158, Kúsky 88, 
Lhotky 274, Mostiště 569, Olší nad Oslavou 276, Svařenov 
121 obyvatel.

Za rok 2021 se ve městě i jeho místních částech narodi-
lo 137 dětí a zemřelo 135 obyvatel. Oproti loňsku se jedná 
o pozitivní změnu – dětí se narodilo více a úmrtí ubylo. Na 
Městském úřadě Velké Meziříčí mělo vedený trvalý pobyt 
327 obyvatel.

Ve městě Velké Meziříčí žilo na přelomu roku 9 649 
obyvatel. V porovnání s koncem roku 2020 je to  
o 84 obyvatel méně. Trend v poklesu obyvatel tedy 
stále trvá, stejně jako v jiných městech. Celkem 
i s místními částmi tady žije 11 233 obyvatel, což je 
o 88 obyvatel méně než v roce předešlém.

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021

Velké Meziříčí 10 197 10 199 10 125 10 089 10 080 9 993 9 940 9 871 9 840 9 733 9 649

Dolní Radslavice 82 84 81 83 90 90 94 93 94 96 98

Hrbov 150 151 150 155 155 157 157 162 160 161 158

Kúsky 65 65 67 70 71 76 79 85 88 88 88

Lhotky 231 227 233 242 247 254 258 270 276 274 274

Mostiště 582 570 566 561 564 575 581 572 572 577 569

Olší nad Oslavou 263 262 276 270 272 280 278 273 279 276 276

Svařenov 117 117 116 120 119 118 120 121 118 116 121

Celkem 11 687 11 675 11 614 11 590 11 598 11 543 11 507 11 447 11 427 11 321 11 233
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STÁNKY Z NÁMĚSTÍ SNAD NEZMIZELY NA DLOUHO

„Za adventním náměstím stála spousta 
práce, a tak nás těší, že většina reakcí 
lidí byla pozitivních. Děkuji všem, kteří 
se na přípravě podíleli, a děkuji také tr-
hovcům, kteří projevili zájem a dokázali 
operativně reagovat na měnící se opat-
ření,“ uvedl ředitel Jupiter clubu Milan 
Dufek. Akci Adventní náměstí zahájilo 
rozsvícení vánoční výzdoby 26. listopa-
du a ukončil odvoz stánků na Tři krále. 
Vánoční strom zdobila nová ohromující 
výzdoba, která se bude po dobu tří let 
nejen barevně obměňovat. 

„Náměstí se stalo na nějakou dobu 
velmi navštěvovaným místem, kluziš-
tě se především s blížícími se Vánoce-
mi těšilo velkému zájmu dětí s rodiči. 
Od nového roku je využívané v místní 

části Hrbov -Svařenov. Není samozřej-
mě vyloučené, že se v průběhu roku 
umístí na další místo do Meziříčí. Bu-
deme jednat o různých možnostech 
a pravidelně o nich budeme informo-
vat prostřednictvím Velkomeziříčska,“ 
shrnul ředitel příspěvkové organizace 
Sportoviště VM Michal Hořínek.

Pokud epidemická situace dovolí, 
připraví město pro své obyvatele další 
akce, u nichž dojde k využití designo-
vých stánků.

„Cílem bylo oživit centrum města, 
a to se povedlo. V této snaze budeme 
pokračovat, proto už teď střádáme 
plány na jarní trhy. Bylo zajímavé si 
všimnout, že někteří lidé diskutovali 
o tom, že naše stánky vypadají jinak 
oproti těm, které jsou často při vá-
nočních trzích používané. To má svůj 
důvod, který se pokusím vysvětlit. 
Zkuste si jenom představit takovou 
tu klasickou „perníkovou chaloupku“, 
která bývá během Vánoc často k vidě-
ní na náměstích řady měst, jak by asi 
vypadala například na letním food fes-
tivalu. Každý musí uznat, že je to před-
stava přinejmenším zvláštní. Proto 
jsou naše meziříčské stánky navrženy 
tak, aby vypadaly dobře jak na vánoč-
ním, tak jakémkoliv jiném sezónním 
trhu v průběhu roku. Na pozadí těch 
stánků jsou navíc vždycky vidět his-
torické domy náměstí, kterým stánky 

s minimalistickým designem vizuálně 
nekonkurují. Jsem velmi rád, že se při 
první příležitosti osvědčily, a to přesto, 
že jsme je od začátku nemohli vzhle-
dem ke krizovým opatřením plně vyu-
žívat,“ navnadil na budoucí plány sta-
rosta Alexandros Kaminaras.

Pozitivní ohlasy na adventní ná‑
městí nás těší, ale slibujeme, že 
neusneme na vavřínech. Kluziště 
se z náměstí přesunulo do Hrbo‑
va a kam půjde dál, zaleží jen na 
zájmu obyvatel. Stánky se z cen‑
tra města sice odvezly, ale jsou 
připravené na další trhy. Kdo ví, 
třeba se na náměstí vrátí o Veli‑
konocích, v období festivalů nebo 
na nějaké netradiční trhy. Jedno 
je jisté, na náměstí letos nestály 
naposledy.

Zájem o kluziště v místní čás-
ti Hrbov -Svařenov byl v měsíci 
lednu překvapivý, proto se před-
seda místní části s ředitelem 
příspěvkové organizace dohodl 
na prodloužení termínu. Hrbov-
ští i všichni ostatní zájemci si na 
umělém kluzišti ve sportovním 
areálu zabruslí do konce února. 
Provozní řád najdete v blízkosti 
kluziště, prosíme o jeho dodržo-
vání. Zejména žádáme, aby ná-
vštěvníci nevstupovali na plochu 
v obuvi, nehráli s pukem a černou 
páskou na hokejce. Děkujeme.

KLUZIŠTĚ 
V HRBOVĚ 
ZŮSTANE DO 
KONCE ÚNORA
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Od 1. ledna 2022 vešla v platnost no-
velizace zákonů o policii a celní správě 
umožňující zadržování registračních zna-
ček. Tato novela umožňuje v případě ne-

doplatku na pokutě za přestupek řidiče 
či provozovatele vozidla Policii ČR, Celní 
správě ČR a městské policii zadržet ta-
bulku registrační značky a zabránit v další 
jízdě motorového vozidla.

Odebrání registrační značky může řidič 
zabránit tím, že na místě strážníkům ne-
uhrazený dluh uhradí. V žádném případě 
nelze za zadrženou registrační značku 
vozu vydat jinou registrační značku.

Informace, na jaké přestupky a na které 
osoby se změna vztahuje, včetně odpovědí 
na nejčastější dotazy, naleznou řidiči na ofi-
ciálním webu Ministerstva vnitra ČR v sekci 
Bezpečnost silničního provozu.

STRÁŽNÍCI ZVOU NA DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
Městští strážnici si připomínají 30 let své existence. V den výročí od 
založení, tedy 20. února, si v rámci Dne otevřených dveří návštěv-
níci budou moci prohlédnout policejní sídlo a dozví se zajímavosti 
o historii místního sboru. Akci slavnostně uvedou hlavní předsta-
vitelé města ve spolupráci s vedoucím strážníkem městské policie 
Janem Klikarem. Chybět nebude ani ukázka zásahových technik 
nebo prohlídka služebního vozidla na parkovišti za služebnou.

Městská policie Velkého Meziříčí oslaví v únoru 
kulaté jubileum a při této příležitosti pořádá Den 
otevřených dveří pro veřejnost. Pokud byste si rádi 
prohlédli zázemí strážníků nebo kupříkladu vidě‑
li ukázku zásahových technik, jste srdečně zváni 
k návštěvě služebny v neděli 20. února od 14 hodin.

NEZAPLATILI JSTE POKUTU? 
MŮŽETE PŘIJÍT O REGISTRAČNÍ ZNAČKU 
Nezaplatit se nevyplácí! Tak zní 
název policejní kampaně upo‑
zorňující na novou pravomoc 
policistů a celníků, kteří mohou 
při silniční kontrole vyžadovat 
zaplacení dosud neuhrazených 
pokut za dopravní přestupky.  
Za nevyřízenou pokutu může 
policie registrační značku zadr‑
žet a dát na vůz i botičku. Změ‑
na v legislativě má za úkol zlep‑
šit vymahatelnost pravomocně 
uložených pokut.

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
K VÝROČÍ 30 LET MĚSTSKÉ POLICIE

NEDĚLE 20. ÚNORA 2022 
OD 14:00 HODIN

ÚVODNÍ SLOVO VEDENÍ MĚSTA
PROSLOV VEDOUCÍHO STRÁŽNÍKA MP
PŘEDÁNÍ PAMĚTNÍCH MEDAILÍ

UKÁZKY ZÁSAHOVÝCH TECHNIK
UKÁZKA SLUŽEBNÍHO VOZIDLA

PROHLÍDKA SLUŽEBNY MP
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ZASTUPITELSTVO 11. 1.
• Zastupitelstvo města schválilo roz-
počet hospodaření města Velké Mezi-
říčí na rok 2022.
• Zastupitelé města Velké Meziří-
čí schválili poskytování dotací v rámci 
Grantového programu pro poskytování 
dotací v sociální oblasti pro rok 2022.
• Zastupitelstvo města schválilo po-
skytnutí dotací v rámci Grantového 
programu podporu kultury 2022 ve 
finanční výši 100 000 korun pořada-
telům akcí Fajtfest a Muzikanti dětem.
• Velkomeziříčští zastupitelé schválili 
poskytnutí dotací v rámci Grantového 
programu podpory sportu na rok 2022.
• Zastupitelstvo města stanovilo veřej-
ný způsob volby radního města a zvo-
lilo členem rady města MUDr. Petra 
Judu.

RADA 12. 1.
• Radní vzali na vědomí zprávu o činnosti 
bytové komise za IV. čtvrtletí roku 2021.
• Rada města souhlasila se zapojením 
účelově určených transferů přijatých 
na účet města v měsíci prosinci 2021 
do rozpočtu města Velké Meziříčí pro 
uplynulý rok.
• Radní souhlasili s přijetím věcného 
účelového daru pro Městskou knihov-
nu Velké Meziříčí v podobě knih od růz-
ných dárců dle žádosti ze dne 13. pro-

since 2021.

RADA 26. 1.
• Rada města schválila finance ve výši 
23 000 korun na zábrany nových svě-
tel umístěných v rámci odstavné plo-
chy v bývalém areálu Svitu.
• Radní souhlasili s užitím zna-
ku a s převzetím záštity města nad  
13. ročníkem akce „Na kole dětem 
2022“, který uspořádá Nadační fond 
Josefa Zimovčáka na začátku června 
letošního roku.
• Rada města souhlasila s využitím 
obřadní síně radnice pro akci „Čas na 
čtení“ dne 20. května 2022.
• Radní souhlasili s bezplatným užívá-
ním sportoviště v ulici Školní po dobu 
konání příměstského sportovního tá-
bora ve Velkém Meziříčí v rámci pro-
jektu „Kemp vítězů“.
• Rada města schválila finanční část-
ku ve výši 50 000 korun pro zajištění 
výstavy návrhů studentů architektury  
ČVUT k lokalitě Svit.

KRÁTCE Z RADY 
A ZASTUPITELSTVA

RADNÍM SE STAL PETR JUDA
Po rezignaci Petra Veličky na post radního muselo zastupitel-
stvo města odhlasovat nového člena Rady města. Od 11. led-
na 2022 se jím stal Petr Juda, lékař a dlouholetý zastupitel 
města Velké Meziříčí.

Zatím se jako radní rozkoukávám. Ab-
solvoval jsem zatím jen dvě zasedání, 
všechny problémy se diskutují z mno-
ha stran, takže jednání jsou mnohem 
zdlouhavější. Jinak zatím o jasných 
prioritách nemůžu mluvit. Mojí životní 
prioritou kromě medicíny je sport. Ale 
sport, který někam vede. Tedy sport, 
kde se každý den trénuje, kde se člověk 
snaží posouvat hranice možného stále 
dál a dál. Proto jsme se nebáli v roce 
1998, kdy jsem do Velkého Meziříčí při-
šel a kdy zde mládežnický volejbal byl 
pouze v kategorii žáků, vyhlásit útok 
a nejvyšší dorostenecké soutěže. Což 
se podařilo už za dva roky. Mládežnický 
sport má dva úkoly, alespoň jak to vi-
dím já. Jednak výsledky, to jsou taková 
malá vysvědčení pro trenéry, jak to dě-
lají. Daleko důležitější však je výchova 
hráčů, aby z nich byli dobří lidé. Je to kli-
šé, ale funguje. Ne všichni naši hráči se 
dostali a dostanou do profesionálního 

sportu (Kryštof, Indra, Zmrhal, Římal, to 
jsou alespoň v poslední době), ale drtivá 
většina má na volejbal v našem městě 
ty nejlepší vzpomínky. Smysl pro týmo-
vou činnost, klubismus, meziříčský pa-
triotismus, slušnost v chování. To jsou 
hlavní atributy naší práce. A jelikož jsem 
i vedoucím úseku mládeže v rámci ce-
lého Českého volejbalového svazu, vím 
také, co hlavně kolektivním sportům 
v naší republice nejvíce chybí. Ale to je 
již téma pro jiné články. Co se týká spor-
tu v našem městě, trochu mám dojem, 
že ti, co o sportu rozhodují, moc nechá-
pou vlastně celý tréninkový proces, jak 
má vypadat a ty nejlepší potom podpo-
rovat (teď nemluvím jenom o volejbalu), 
jak to například provádí Kraj Vysočina. 
V rámci města máme některé priority 
společné, např. rekonstrukce náměstí 
a dále chronické věci, které trápí snad 
všechny, co zde žijí: doprava, parkování, 
bydlení, občanská vybavenost.

ZEPTALI JSME SE NOVÉHO RADNÍHO 
NA JEHO PRIORITY VE FUNKCI PRO ROK 2022

DODÁVKA SVĚTEL SE ZDRŽELA. 
MĚSTO PŘISTOUPÍ K SANKCÍM
Odstavnou plochu ve Svitu měly do konce ledna osvětlit nové solární lampy. 
Bohužel i přes dodatek ve smlouvě garantující dodání v prodlouženém termínu, 
nebyl zhotovitel schopen chybějící světla do města dopravit. Jejich instalace se 
tedy pozdrží. Pro zhotovitele z toho budou plynout sankce na základě uzavřené 
smlouvy. O posunu ve věci vás budeme informovat.
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Hedvika Kříbalová, Velké Meziříčí, 82 let, 8. 12. 2021 
Marie Šobová, Velké Meziříčí, 80 let, 1. 1. 2022 
Josef Svoboda, Velké Meziříčí, 70 let, 5. 1. 2022 
Anna Malcová, Lavičky, 76 let, 5. 1. 2022 
Václav Plachetský, Velké Meziříčí, 89 let, 8. 1. 2022 
Jan Cejnek, Velké Meziříčí, nedožitých 81 let, 9. 1. 2022 
Růžena Brücknerová, Velké Meziříčí, 84 let, 13. 1. 2022 
David Čermák, Velké Meziříčí, 43 let, 17. 1. 2022 
Josef Bradáč, Velké Meziříčí, 70 let, 19. 1. 2022  
Marie Zadáková, Velké Meziříčí, 78 let, 20. 1. 2022

V našich srdcích žiješ dál
i když Bůh si tě už dávno vzal.
Počkej na nás nejdražší,
až i náš čas vyprší.
Dne 13. 12. 2021 tomu bylo 15 let, kdy nás 
navždy opustila maminka a babička Klára 
Kaštanová.
S láskou vzpomíná celá rodina i přátelé.

Dne 22. 1. 2022 to byl rok, co nás navždy 
opustil náš tatínek, dědeček a pradědeček, 
pan Miroslav Kobylka z Dobré Vody.
S láskou vzpomínají a všem ostatním za 
tichou vzpomínku děkují děti s rodinami.

8. února 2022 si připomínáme nedožité  
90. narozeniny pana Zdeňka Mejzlíka 
z Velkého Meziříčí. 19. ledna 2022 jsme 
vzpomněli 17. výročí jeho náhlého úmrtí 
a 2. března si připomeneme 65. výročí jeho 
sňatku s Helenou Horkou.
Stále vzpomíná rodina a přátelé.

Dne 22. 2. 2022 to bude první smutné výročí, 
kdy nás navždy opustila starostlivá manželka, 
maminka a babička, MUDr. Marie Muchová 
z Velkého Meziříčí.
S láskou vzpomíná manžel Miroslav, dcery 
Eva a Lenka s manželem Markem spolu se 
třemi vnučkami. 
Ostatním děkujeme za tichou vzpomínku.

VZPOMÍNÁMEODEŠLI Z NAŠICH ŘAD 

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
17. 12. 2021 s paní Hedvikou Kříbalovou z Velkého Meziříčí. 
    Vnučka Lenka s rodinou

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
12. 1. 2022 s paní Marií Šobovou z Velkého Meziříčí. 
    Zarmoucená rodina

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
13. 1. 2022 s panem Josefem Svobodou z Velkého Meziříčí. 
    Zarmoucená rodina

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
11. 1. 2022 s paní Annou Malcovou z Laviček. 
    Zarmoucená rodina

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
14. 1. 2022 s panem Václavem Plachetským z Velkého 
Meziříčí. 
    Zarmoucená rodina

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
15. 1. 2022 s panem Janem Cejnkem z Velkého Meziříčí. 
    Zarmoucená rodina

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za 
účast a projevené kondolence při posledním rozloučení 
dne 19. 1. 2022 s paní Růženou Brücknerovou z Velkého 
Meziříčí. 
    Zarmoucená rodina

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
27. 1. 2022 s panem Davidem Čermákem z Velkého Meziříčí. 
    Zarmoucená rodina

Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
28. 1. 2022 s panem Josefem Bradáčem z Velkého Meziříčí. 
    Zarmoucená rodina

PODĚKOVÁNÍ

Dne 5. února si připomeneme 3. výročí, co 
nás navždy opustil manžel, tatínek, strýc, 
švagr a dědeček Karel Janíček - letitý úředník 
a rodák z Velkého Meziříčí.
Kdo jste ho znali a měli rádi, věnujte mu 
s námi tichou vzpomínku. Děkujeme.
Rodina Janíčkova – Bezděkov 58/1340, V. M.

Odešel, jak si osud přál, ale v našich srdcích žije dál.
Dne 23. 1. 2022 jsme vzpomněli páté smutné 
výročí, kdy nás opustil pan Alexandr Deraha 
z Velkého Meziříčí.
Za tichou vzpomínku děkují manželka 
a synové s rodinami.

Dne 7. ledna 2022, v dnech svých  
71. narozenin, zemřela po těžké nemoci 
paní Jiřina Součková. Byla dlouholetou 
obyvatelkou Velkého Meziříčí, na Pionýrské 
ulici v Čechových sadech.
Kdo byl milován, nebude zapomenut.
S láskou vzpomínají děti s rodinami, Jitka 
Piňosová, František Souček, Libor Souček.
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ZAHRADA. Pronajmu zahradu, 
cca 600 m2, lokalita Rakůvky. 
Možno rozdělit na 2 menší. Pří-
padně po čase možný odkup. 
Tel.: 774 975 507

Nabízíme zpracování (nařezá-
ní, naštípaní, srovnání) dřeva. 
Tel.: 731 457 371

Vykupuji kůrovcovou kulatinu 
jakékoliv množství, odvoz za-
jištěn. Tel.: 731 457 371

Koupíme nemovitost ve Vel-
kém Meziříčí a okolí, dům, 
byt, st. pozemky, pole, lesy, 
i v exekuci, platba v hotovosti. 
Tel.: 605 054 470

Prodám štípané dřevo – dub, 
buk, smrk, borovice. Doprava 
zajištěna. Tel.: 731 457 371.

Prodám zabité domácí králí-
ky a kachny pekingské, doma 
vykrmené a zmražené a do-
mácí vepřové sádlo a vajíčka. 
Tel.: 737 477 773

Prodám suché palivové dře-
vo, smrkové cena od 490 Kč za 
metr. Nabízíme i přepravu dlou-
hé kulatiny. Tel.: 605 054 470

Půjčím štípací a řezací auto-
mat. Tel.: 731 457 371

Nabízíme těžbu dřeva napade-
ného kůrovcem harvestorem, 
vyvážení dřeva, odvoz a vý-
kup dřeva. Možnost i za odvoz 
dřevní hmoty. Tel.: 731 457 371

Prodám palivové dřevo (ští-
pané). Tel.: 605 054 470

Hledám pronájem domu 
s hospodářskou budovou for-
mou nájmu s pozdějším od-
kupem. Tel.: 720 568 892

Vykupuji kulatinu i dřevo „na 
stojáka“, které pokácíme, od-
voz zajištěn. Tel.: 731 457 371

Koupím stavební pozemek ve 
VM a okolí. Tel.: 731 457 371

Koupím staré hračky, šlapací 
autíčka, pivní lahve s nápi-
sem, plechovice od olejů, mo-
tocykly a součástky k nim,-
Tel.: 732 400 672. Děkuji

Nabízím poradenství pro 
přechod na Windows 11, 
nebo nákup nového vhod-
ného stroje kompatibilního 
s Windows 11. Dále údržbu 
a servis výpočetní techniky, 
opravy, instalace, nastavení, 
či zálohování počítačů, note-
booků, pevných i externích 
disků, tabletů, mobilních te-
lefonů, routerů, TV, set top 
boxů, herních konzolí, IP ka-
mer a další techniky. Pora-
denství v oblasti nákupu HW, 
SW, nových elektronických 
zařízení a v oblasti řešení do-
mácí počítačové sítě. Velké 
Meziříčí a okolí. Kontakt: Tel.: 
731 975 328 nebo e -mail: 
beran.adam@gmail.com

Koupím moped Stadion/Jawe-
tta/Pionýr. Tel.: 771 221 112

Prodám brojlerová kuřata, 
brojlerové roční slepice, broj-
lerové roční kohouty, krůty, 
kačeny a husokačeny. Vše 
z domácího chovu, zabité a vy-
chlazené. Tel.: 732 940 025

Koupím vojenskou výstroj 
např.: vysouvací nože, tropic-
ké klobouky, oblečení pískové 
zelené, modré barvy, kana-
dy boty okované – plátěné, 
maskáče, muniční bedny, 
bundy s kožichem, ruksaky. 
Nabídněte cokoliv i poškoze-
né! Volejte nebo prozvoňte na  
Tel.: 732 400 672. Děkuji

Vyměním byt 4+1 v osobním 
vlastnictví na ulici Čechova ve 
Velkém Meziříčí za 2+1 s do-
platkem, nejlépe v sídlišti Nad 
Gymnáziem. Tel.: 776 195 152

Koupím motocykl Jawa, ČZ, 
v jakémkolvi stavu, možno 
i zdánlivě nekompletní, ne-
opravitelný, nepojízdný i bez 
TP. V případě, že motocykl 
bude mít platný TP, vyřízení 
přepisu samozřejmostí. Dále 
koupím náhradní díly z těchto 
motocyklů. Za nabídky děkuji. 
Tel.: 737 139 475

Provádím veškeré malíř-
ské a natěračské práce.  
Tel.: 605 054 470

SOUKROMÁ 
INZERCE



www.velkomeziricsko.cz20 INZERCE20



SPOLEČNOST www.velkomeziricsko.cz 21

MUZIKANTI DĚTEM LETOS BUDOU

PŘISPĚJTE 
NA OPRAVU 
KLUBOVNY

Pohádku O pyšné koze 
a snaze o její nápravu měli 
příznivci loutkového diva-
dla možnost zhlédnout letos 
poprvé v sobotu 15. ledna. 
Ti, kteří chtěli pohádku vi-
dět, ale nestihli první ter-
mín, mohli navštívit malou 
scénu ještě 29. ledna. 

Tento měsíc si soubor 
Loutky VM připravil pohád-
ku Němá princezna ve dvou termínech,  
a to 12. a 26. února. 

LOUTKOVÉ 
DIVADLO OPĚT 
POTĚŠILO

NOVOROČNÍ KONCERT ZPESTŘIL 
PŘÍPITEK STAROSTY MĚSTA
To nejlepší z opery a operety, takto by mohli hosté, kteří se zúčast‑
nili novoročního koncertu Klubu přátel hudby (KPH), označit večer 
16. ledna 2022.

Milí přátelé, podporovatelé a návštěv-
níci charitativního koncertu Muzikanti 
dětem, po dvou letech nuceného od-
kladu vám všem s radostí můžeme 
oznámit, že v roce 2022 se konečně 
koncert na velkomeziříčském Náměs-
tí opět uskuteční. Poslední květno-
vou sobotu, tedy 28. května, se již po 
čtrnácté sejdeme u pódia, na kterém 
bude pro všechny hudební nadšen-
ce připraven osmihodinový program, 
který jako obvykle zahájí Orchestr 
ZUŠ Velké Meziříčí. Po něm bude ná-
sledovat celá plejáda hudebních hostů, 
z nichž můžeme prozradit např. kape-
lu Turbo. Další účinkující budeme po-
stupně představovat – sledujte naše 
webové stránky a Facebook.
Výtěžek celého koncertu bude určen 
pro Asociaci rodičů a přátel zdravotně 

postižených dětí v ČR, o. s., klub Velké 
Meziříčí, který dle stanov klubu usiluje 
o výchovu, vzdělání a komplexní péči 
o osoby s různým handicapem, a to 
vše v kombinaci se zdravými. Snaží se 
o rozvoj informovanosti rodičů v ob-
lasti psychologie, speciální pedagogi-
ky, pedagogiky v sociální sféře a o cel-
kovou podporu rodičů.
Těšíme se, že po dvou letech, kdy jsme 
byli nuceni vlivem epidemické situace 
koncert zrušit, se na Náměstí s vámi 
všemi opět sejdeme. Věříme, že se 
nám podaří navázat na předchozí akce 
jak kvalitním programem, tak i skvělou 
atmosférou, kterou jste jako publikum 
vždy dokázali vytvořit.
Doufáme, že nás v tom nenecháte a při-
jdete nás v sobotu 28. května podpořit!

Muzikanti dětem, z.s.

Máme pro vás dva 
tipy na místa, kde si 
v tomto chladném 
čase můžete zlepšit 
náladu. Chceme vás 
pozvat do kavárny 

Termoska a Krámku u Marušky.
Až do 25. února na obou místech máme 
kasičky, do kterých můžete přispět, 
a podpořit tak opravu naší skautské klu-
bovny zvané Baráček, která se nachází 
na Fajtově kopci.
Termoska je kavárna na Obecníku, jejíž 
atmosféru tvoří podmanivá vůně čer-
stvé kávy a čajových lístků. Nechte se 
obklopit malovanými obrázky posklá-
danými na stěnách, ochutnejte domá-
cí limonády nebo odejděte se zdravou 
sváčou. Dárci si zde mohou vzít za od-
měnu výrobek od dětí – šumivé bomby 
do koupele, svíčky, zvířátka a placky.
V Krámku u Marušky na výjezdu z ná-
městí naleznete všechno pro pořádání 
narozenin, oslav či výzdoby domu. Velká 
část výzdob Kávy od srdce je právě od-
tud. Za každý dar budeme rádi.

Skauti VM

Svou přítomností a zároveň klasickou hudbou posluchače potěšili všichni účin-
kující. Poslechnout si lidé mohli housle, klavír, violoncello či dokonce zpěv. 
O přestávce proběhl tradiční novoroční přípitek, který uvedl ředitel Jupiter clubu 
Milan Dufek a zhostil se jej starosta města Alexandros Kaminaras. Po příjemné 
přestávce koncert pokračoval. Celým koncertním sálem Jupiter clubu se rozezněly 
líbezné tóny hudby a zpěvu účinkujících. 
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už se dávno nechodí kvůli knihám. Co to píšu! Znovu a lépe. Do knihov‑
ny už se dávno nechodí jen kvůli knihám. Tiché proplouvání mezi re‑
gály a tlumené šeptání s knihovnicí? Ano, ale zdaleka nejen to. Ani 
prozatím dost stísněné prostory nám totiž nebrání v aktivitách typic‑
kých pro komunitní centra, v něž se dnešní knihovny pozvolna mění.

Podívejme se, co pro vás tedy chys-
táme tento rok, byť jde o docela oše-
metný nápad. Vždyť kolikrát něco 
plánujeme a semele se to úplně jinak! 
Nemluvě o tom, že nikdo netuší, jaká 
opatření nám pandemie přichystá. Tak 
nás prosím potom nechytejte za slo-
vo! Do knihovny se už dávno nechodí 
jen kvůli klasickým knihám, jak víme. 
Stále však hrají prim, každý týden ku-
pujeme novinky, zvláště beletrii. Letos 
navíc výrazně doplníme odbornou lite-
raturu. Zvukové knihy ani společenské 
hry co do nákupů také nezanedbáme, 
přestože se na ně stačí zaměřit jednou 
za čas. Věříme, že si u nás brzy zase 
posedíte a pročtete noviny, časopisy, 
pobrouzdáte internetem, zkrátka po-
bydete.

A když už tu budete, nabídneme vám 
některou z výstav. V únoru Podoby 
Nové synagogy v představách studen-
tů našeho gymnázia. O vesmíru, Cestou 
necestou a Magická grafika, to je trojlís-
tek z tvorby žáků zdejší ZUŠ, který bude 
k vidění od dubna do června. Dosud po-
slední domluvenou je zářijová výstava 
fotografií pana Pavla Remara, nazvaná 
Haiku. Ovšem zajímavá dílka objevíte 
také v chodbě před půjčovnou pro děti, 
kde se pochlubí svým umem naši malí 
soutěžící. Nejprve v březnu ti opravdu 
nejmenší, prostě děti od dvou do pěti, 
pokud vyrobí přímo parádní Masku. 
Poté starší v červnu, jestliže se zapojí 
do literárně -výtvarného Obrázkového 
čtení. Na počátku nového školního roku 
uvidíme ta nejvydařenější Origami.

Také dospělí si rádi hrají. Proto má 
právě probíhající dámský kvíz letitou 
tradici. Pro léto přemýšlíme o hře Kni-

ha a já, kterou by provázely zvídavé 
dotazníky a hravá selfie. Ovšem, co si 
budeme povídat, daleko hravější jsou 
zkrátka dítka. S nadšením se pustí do 
jarních miniher, zatím pracovně zva-
ných Hledačky. Doufáme také, že se 
k nám zrovna tak ráda vrátí na školní 
besedy, divadýlka a programy nejen 
zahradní. Možná se též po čase po-
tkáme při městské akci Pálení čaro-
dějnic na Fajtově kopci. A jen o měsíc 
později se zapojíme do prima nápadu 
chystaného vyučujícími prvního stupně 
ZŠ Oslavická. A to už budou na dohled 
prázdniny. Vkročíme do nich velkou za-
hradní akcí ve stejném duchu, v jakém 
jsme ty minulé končili. Léto v naší za-
hradě vyhradíme všem dětem, které si 
přijdou zablbnout. (Mezi námi, minule 
zazářil skvělým časem na opičí dráze 
i nejeden dospělý.) Navážeme také na 
loňský první ročník Stezky odvahy. A už 
bude nejvyšší čas připravit pro starší 
pohodové Čtení pod lampou. Ostatně 
na nás, co jsme už ze škol nějaký ten 
pátek, budou číhat laskavé minihry Po-
vinná četba a Děravá paměť. S rokem 
2022 se rozloučíme Mikulášem pro… 
nebo lehkou výpomocí s distribucí vá-
nočních dárků, která nese název Knížka 
od Ježíška.

Jen s vylepšováním prostředí knihov-
ny se budeme držet zpátky. Věříme to-
tiž, ale nechceme to zakřiknout, že se 
dočkáme změny zcela zásadní. Takové, 
která nám dovolí rozšířit nabídku ak-
tivit typických pro komunitní centrum, 
v něž se pozvolna měníme, protože do 
knihovny už se dávno nechodí jen kvůli 
knihám.

Text: Ivana Vaňková

SOCIÁLNÍ SLUŽBY 
MĚSTA VELKÉ MEZIŘÍČÍ
O LITERÁRNÍM KROUŽKU

DO KNIHOVNY…

Už druhý rok do něj chodí 8 obyvatel na-
šeho DPS. Je to čtvrtina z celkového po-
čtu. Zdá se mi to jako slušné číslo vzhle-
dem ke sluchovým potížím nejméně 
poloviny lidí. Program pro letošní školní 
rok je následující:

Září – česká a slovenská literatura
Říjen – francouzská literatura
Listopad – anglická literatura
Prosinec – česká literatura
Leden – ruská literatura
Únor – španělská literatura
Březen – německá literatura
Duben – americká literatura
Květen – rakouská literatura
Červen – shrnutí

Vzhledem k mé bývalé profesi dodržuje-
me školní rok a letní prázdniny.

Z národní literatury vždy vybereme 
dva autory na měsíc, povídáme si o zemi, 
z níž pochází, a snažíme se pracovat 
s mapou. Když jsme si například povídali 
o Shakespearovi, našli jsme si na mapě 
Evropy, kterou má každý účastník, Anglii 
a řekli si základní zeměpisné a historické 
údaje o této zemi. 

Teď v únoru máme na programu špa-
nělskou literaturu, tzn. že nás bude zají-
mat hlavně Cervantes a jeho Důmyslný 
rytíř don Quijote de la Mancha. Podle 
toho, jaký bude o toto dílo zájem, bude-
me mu věnovat 2-3 hodiny nebo přejde-
me k dalším španělským autorům. Mož-
ná si také zazpíváme píseň Španělskou 
zemi mám tak rád a O Španělsku si zpí-
vám.

Mezi členy kroužku jsou ti, kteří váš-
nivě četli v mládí a čtou dodnes. Jsou tu 
však i takoví, co volí tzv. „lehké čtení“ – 
časopisy, noviny či „zábavnou literaturu“. 
Někteří náročnější literaturu prostě číst 
nechtějí, zajímají se o čtení o velké lásce 
či detektivky. 

Ale řekla bych, že v našem věku už 
tolik nezáleží na tom, jaký typ čtení si 
člověk vybírá. Nejdůležitější je, že má 
chuť občas si něco přečíst a případně se 
dozvědět něco nového. Tak nám držte 
palce, ať vydržíme. 

A ještě bych na závěr ráda připojila 
jedno velké poděkování. Patří paní Char-
vátové, která nám ze svého knihkupec-
tví darovala řadu čítanek pro střední 
a základní školy a tím nám velmi pomoh-
la. Děkujeme.

Alena Parkanová
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Součástí muzejních expozic je otevřený depozitář vycpanin. Nachází se zde soubor ornitologických prepa-
rátů, jenž představuje ptactvo žijící na Velkomeziříčsku na počátku 20. století. Jsou zde tedy zastoupeny 
i ty druhy, které již v okolní přírodě nenalezneme. Původně se jednalo o soukromou sbírku učitele a zároveň 
uznávaného preparátora Rudolfa Divíška. Později byla sbírka vycpanin postupně rozšiřována, a tak si ná-
vštěvníci mohou prohlédnout i exotická zvířata, mezi kterým se nachází je krokodýl nilský, hroznýš královský 
či varan skvrnitý. Nechybí ani lihové preparáty ryb a hmyzu či ukázky některých savců.

V depozitářích ovšem máme ulože-
ny také tisíce mušlí a dalších exponátů 
z podmořského světa. A jak tyto sbírky 
souvisí s naším regionem? Ačkoli někte-
ré předměty jako takové přímo s měs-
tem souvztažnost nemají, jejich původní 
majitelé, kteří svoje sbírky tvořili a shro-
mažďovali po mnoho let, byli nedílnou 
součástí velkomeziříčské historie.

Františka Sáblíka, který je neodmysli-
telně spojený s Alpou, snad ani předsta-
vovat nemusíme. Ve Vídni vznikla v roce 
1897 firma, která zpracovávala mořské 
houby, rovněž s touto komoditou ob-
chodovala. V roce 1920 však přesunul 
Sáblík výrobu do velkomeziříčského 
areálu na Horním městě. Součástí bo-
haté přírodovědné sbírky muzea jsou 
exponáty, které továrník instituci v roce 
1931 věnoval. Sáblíkova sbírka zahrnu-
je ulity a lastury nejrůznějších velikostí, 
mořské houby, korály, preparáty moř-
ských ryb či krunýře karety obrov-
ské. V původní přírůstkové knize 
z roku 1937 je pak zazname-
náno, že pro tyto sbírky pořídil 
na své náklady i 9 skříní.

Dalším rozsáhlým 
souborem je sbírka 
přírodnin středoškol-

ského profesora a ředitele velkomeziříč-
ského gymnázia Vladimíra Žďárského. 
Byl vášnivým cestovatelem se zájmem 
o přírodu. A tak díky němu máme ob-
sáhlý soubor konchilií z celého světa. 
Kromě toho byl Vladimír Žďárský také 
vytrvalým spolupracovníkem muzea, 
který se podílel na eviden-
ci a zpracování  
příro-

dovědných sbírek. Z jeho pozůstalosti 
pak pochází také unikátní paleontolo-
gická sbírka.

V expozici „Od albitu k žule“ se mo-
hou návštěvníci seznámit s mineralo-
gickými nálezy z okolí Velkomeziříčska. 
Mineralogická sbírka byla ve 20. letech 
minulého století budována především 
díky úsilí Karla Kořínka, ředitele měš-
ťanské školy. Příchozí tak mohou obdi-
vovat nejen různé druhy křemenů, ale 

třeba také nerostné útvary oválného 
až kulovitého tvaru, které nesou 

název „heřmanovské koule“. Ty 
nejsou tvořeny jedním minerá-
lem, ale jsou složeny hned z ně-

kolika minerálních druhů. Složení 
jádra koulí je pak světovým uni-
kátem.

Text a foto: Lucie Pavelcová

Součástí sbírek velkomeziříčské‑
ho muzea je i bohatý fond pří‑
rodnin. Část sbírky přímo souvisí 
s naším regionem, a tak v expozi‑
cích můžeme objevit minerály na‑
lezené v okolí či preparáty ptac‑
tva z počátku minulého století.

DÍL 2: 
PŘÍRODOVĚDNÉ 
SBÍRKY 

ZE ZÁMKU

PŘEDCHOZÍ DÍLY 
NAJDETE ZDE

OTEVŘENÝ DEPOZITÁŘ VYCPANIN
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STANISLAV TVARŮŽEK: V NAŠICH 
HOLKÁCH JSME PĚSTOVALI PŘEDEVŠÍM 
ZODPOVĚDNOST KE KOLEKTIVU
Inženýr Stanislav Tvarůžek, který v příštím roce oslaví významné životní jubileum 80 let, se nesmazatelným 
způsobem zapsal do historie sportu ve Velkém Meziříčí. Aktivně se věnoval košíkové, kopané i házené. Vy‑
zkoušel si roli hráče, trenéra i funkcionáře. Po úctyhodných 17 let fungoval v našem městě také jako člen 
sportovní komise. Jak vzpomíná na své sportovní působení, práci a život ve městě?

Sport vás provázel celý život. Kde se 
vzala vaše láska k němu?

Sportoval jsem od mládí. Na hřišti za 
místním gymnáziem jsem strávil mnoho 
dlouhých odpolední. Ze začátku jsem se 
věnoval pouze rekreačnímu sportu, od 
sedmi let hrál fotbal. Později jsem se 
rekreačně zabýval různými druhy spor-
tů – košíkovou, bowlingem, nohejbalem 
a z toho vyplynuly moje další aktivity. 
Přilákala mě i házená, a ta mi přirostla 
k srdci.

Jakému druhu sportu jste se věnoval 
při studiích?

Na gymnáziu a vysoké škole jsem 
hrával košíkovou. Bylo nás osm a já byl 
ze všech nejmenší. Udělal jsem si trenér-
ský kurz, abych mohl působit jako trenér. 
Po studiích jsem v basketbalu závodil 
za muže ve Velkém Meziříčí a následně 
toto družstvo trénoval.

Po nástupu do společnosti Kablo VM 
jste se začal věnovat kopané.

Ano, studium jsem ukončil v roce 1967, 
poté jsem byl rok na vojně a v „Kablov-
ce“ jsem pracoval od roku 1969 do roku 
1992. Prošel jsem tam několika funkce-
mi, ale nakonec jsem působil 7 let jako 

ředitel, a to až do konce svého působení 
v roce 1992.

Z toho vyplynuly i moje sportovní 
funkce. Předsedu oddílu kopané totiž 
musel vykonávat ředitel. Tak jsem byl 
od roku 1970 členem výboru a v letech 
1979 až 1982 dokonce předsedou fotba-
lového oddílu.

Jak jste se dostal k házené?
K házené mě přivedl v roce 1977 můj 

kolega a kamarád, inženýr Oldřich Ko-
márek. Zabývali jsme se družstvy do-
rostenek a žen, které jsme společně 
založili. Docela se nám dařilo, měli jsme 
dobrou partu. I když jsem házenou nikdy 
nehrál, jejímu trénování jsem se věnoval 
20 let. Za tu dobu jsme 2x postoupili do 
první ligy, druhou ligu jsme jinak hráli 
pořád. Pro zajímavost nejlepší střelkyní 
byla moje dcera, ta střelila 500 branek 
za dorostenky a za ženy.

Velkomeziříčská házená funguje v našem 
městě neuvěřitelných sto let. Kdy podle 
vás došlo k jejímu zásadnímu vývoji?

Rozhodující byla devadesátá léta, kdy 
pan Zdeněk Svoboda přišel s myšlen-
kou obnovit Sokol. Jakožto oddíl házené 
jsme se společně rozhodli, že půjdeme 

pod něj, přidala se i atletika, nohejbal 
a karate. Od té doby se házená začala 
dále rozvíjet. TJ Sokol měl v té době asi 
500 členů. Pan Svoboda dělal pět let 
starostu a já jsem po něm funkci pozdě-
ji převzal. To znamenalo mít pod sebou 
všechny sporty, a to i na krajské úrovni, 
tedy být ve výboru svazů.

Stál jste také u výstavby sportovní haly 
a házenkářských hřišť „Za Světlou“. 
Jak vznikl nápad zbudovat tato sporto-
viště?

Když jsem v roce 1984 přešel do há-
zené, hráli jsme v kopačkách ještě na 
písku v Rudolfově parku. Po určitém 
čase jsme přemýšleli o tom, že park není 
dostatečně důstojným místem a jak 
mužská, tak i ženská složka hráčů by si 
zasloužila lepší prostředí. Ve spolupráci 
s městským úřadem jsme proto vymy-
sleli, že uděláme venkovní hřiště. První 
dva až tři roky jsme hráli jen tam. Tou 
dobou už jsem pracoval jako jednatel 
firmy Draka.

Mám přítele Karla Věžníka, jednatele 
stavební firmy BuildingCentrum. Společ-
ně jsme si usmysleli, že vytvoříme lepší 
sportovní prostředí a odpovídající zázemí 
pro házenou. Začal jsem jednat o nákupu 
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pozemků od města a soukromníků. Věž-
ník začal projektovat, já jsem se pustil do 
shánění dotací a darů od městského úřa-
du, z Ministerstva školství, krajského úřa-
du, Sokola a tak dále. V roce 1995 jsme 
zahájili stavbu haly a tu jsme dokončili 
společně se šatnami přestavbou pavilo-
nu mateřské školy v roce 1996. Tak jsme 
získali sportovní prostředí, které mělo na 
svoji dobu velice slušnou a výkonům od-
povídající úroveň.

V hale lidí a dětí přibývalo. Vyrostla 
tam třeba Anna Gebre Selassie, hráčka, 
která odtud přešla do Olomouce a stala 
se reprezentantkou. A poté Iva Záviško-
vá, dcera Vincence Závišky, ta dodnes 
hraje ve Zlíně a tady za nás taky hostuje, 
když je potřeba.

Pavilon se dál pomalu zkrášloval, byla 
to dobrá doba. Takto jsem působil až do 
roku 2018, kdy jsem rázem musel skon-
čit s házenou i se vším ostatním kvůli 
zdraví. Všeho jsem musel nechat a pře-
dat funkce druhým.

Našel jste svého nástupce?
Celý Sokol převzal Ing. Ladislav Šidlo 

a musím říct, že ho vede velice dobře. 
Podařilo se mi najít opravdu dobrého po-
kračovatele. Házené věnuje celý svůj ži-
vot a jeho manželka dnes už také. Je obě-
tavý, dobrý organizátor i trenér. Funkci 
starosty vykonává výborně a já jsem rád, 
že se v hale buduje dál.

Ve kterém sportu jste podle svého ná-
zoru dosáhl největšího úspěchu?

Určitě v házené, kdy jsme s družstvy 
dorostenek a žen dvakrát postoupi-
li do 1. ligy (2006/2007 a 2014/2015, 
pozn. red.), to byl velký úspěch, největší 
v mé sportovní kariéře.

Jinak jsem byl po dvacet let členem 
zdejší bowlingové ligy, kterou jsme s ka-
marádem Karlem Věžníkem asi 5x nebo 
6x úplně vyhráli. Jako amatér mám do-
konce rekord medřičské dráhy, kdy jsem 
ve hře dosáhl 258 bodů ze 300 možných.

Jaké zážitky máte spojené s házenou? 
Co vám dala?

S panem Komárkem a ženskými jsme 
toho zažili opravdu hodně. Jezdívalo se 
často na zájezdy nebo na utkání a ty 
zážitky jsou neopakovatelné. Například 
jsme celý den jeli odsud až do Mostu 
a pak zase zpátky kvůli hodině hry a po-
dobně.

On ten sport přináší hodně i házená 
konkrétně. Jednak je to cit ke kolektivu, 
kolektivní myšlení, houževnatost, odol-
nost, na druhé straně ale i různá zranění. 
 

V našich holkách jsme pěstovali přede-
vším zodpovědnost ke kolektivu.

Po dlouhá léta jste byl členem místní 
sportovní komise. Jak hodnotíte své 
působení?

U sportovní komise jsem působil sedm-
náct let, z toho asi tak deset nebo jedenáct 
let jako její předseda. Zasedali jsme, když 
bylo co řešit, asi tak 6x až 7x ročně. Dělali 
jsme slavnostní vyhodnocení sportovců 
města v JKP a když město dalo do sportu 
určité finance, zabývali jsme se jejich roz-
dělováním. Byla to taková činorodá práce, 
která k něčemu vedla, a to se mi líbilo.

Bavila vás více role hráče nebo spíše 
trenéra či funkcionáře?

Mě bavilo to funkcionování. Nikdy 
jsem nebyl vynikajícím hráčem, a kromě 
košíkové jsem také nikdy žádný sport 
nehrál závodně.

Měl jste kromě sportu ještě nějaké dal-
ší záliby?

Moc času už nezbývalo, ale měl jsem 
rád divadlo. Můj otec byl profesorem na 
gymnáziu a v Meziříčí svého času reží-
roval různá představení. Já zkusil hrát už 
v 5. třídě na základní škole a musím říct, 
že mě to bavilo.

Co byste popřál sportovcům do roku 2022?
Sportovcům přeji hodně sportovních 

úspěchů, a protože mám vlastní zkuše-
nost, tak jim všem přeji hodně zdraví. Ať 
se také daří všem trenérům v házené 
a přichází k nim stále mnoho dětí se zá-
jmem o sport, protože u těch to všechno 
začíná. Velkomeziříčské házené pak přeji 
vše nejlepší do další stovky.
(Foto: soukromý archiv Stanislava Tvarůžka)
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Umělecké dílo v podobě železného 
trůnu dostalo město darem od míst-

ního mladého výtvarníka, který je na 
sociálních sítích známý jako Cedulář. 
Sestává se ze svařených ojnic moto-
ru v černé barvě a dominuje mu zlatá 
koruna.

Návštěvníci se mohou na trůn po-
sadit a pokochat se z něj pohledem na 
Velké Meziříčí. Oproti tomu není vhod-
né na dílo stoupat nebo na něj usedat 
za deštivého a bouřlivého počasí.

SPOLEČNOST NOST

DĚKUJEME  
ZA PŘÍSPĚVKY 
DO SBÍRKY

L. SMRČEK 
SE DOČKÁ 
ROZLOUČENÍ 
V srpnovém vydání Velkomeziříčska jsme 
vás informovali o vyzvednutí ostatků po-
hřešovaných československých válečných 
letců v Nizozemí. Z vraku letounu Welling-
ton vyzvedla a identifikovala nizozemská 
armáda ostatky pěti vojáků. Na nizozem-
ském válečném hřbitově budou společně 
pohřbeni v den 81. výročí sestřelení letou-
nu, a to 23. června 2022. Rodina Leonhar-
da Smrčka, rodáka z Budišova, tak koneč-
ně bude mít možnost po letech důstojně 
pochovat člena rodiny.

ŽELEZNÝ TRŮN JE NOVOU 
KURIOZITOU MĚSTA
Chystáte se vyrazit na Fajtův ko‑
pec? Pak se neopomeňte zastavit 
u železného trůnu, nové atrakce 
města, kterou od poloviny ledna 
naleznete na vyhlídkovém místě 
u dálničního mostu.

DÓZA ZVE
NA TÁBOR
Milí táborníci,
pojeďte s námi obje-
vovat „Divoký západ“ 
a užít si poslední prázd-
ninový týden v červen-
ci na plný pecky. Čeká 
nás týden plný wester-
nových aktivit – kov-
bojských dovedností, 
šerifovských úkolů, in-
diánských přepadení, 
country tanců a dalších 
překvapení.

Pojeďte si s námi užít 
skvělý týden – bude 
stát za to! Těší se na 
vás, tým vedoucích!

-jz-
Přihlašování 
již spuštěno 
na: 

Děkujeme všem, kteří do Tříkrálové sbírky 
přispěli. Jen ve Velkém Meziříčí se do ka-
siček vybralo 132 456 korun. Dobrovolníci 
v okresu Žďár nad Sázavou vykoledovali 
4 189 233 korun. „V letošním roce podpo-
říme především svozy našich uživatelů do 
denních stacionářů Rosa a Nesa, kde se 
dlouhodobě potýkáme s nedostatkem fi-
nancí na jejich zajištění. V neposlední řadě 
pak sbírka pomůže i těm, kteří žijí v tíživé 
finanční a hmotné nouzi a jejichž počet 
v poslední době stále roste,“ uvedla ředi-
telka Oblastní charity Žďár nad Sázavou 
Jana Zelená.

KDE DÍLO 
NALEZNETE
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SVĚTLÁ OPRAVILA DÍLNY

Budoucí automechanici mají k dis-
pozici diagnostiku vozidel i optické 
měření geometrie. Opraváři zeměděl-
ských strojů mohou svařovat elek-
trickým obloukem i plamenem nebo 
se zdokonalovat ve zpracování kovů 
a mnoho dalšího. Kraj Vysočina jako 

investor v rámci projektu „Úspory 
energií“ nechal zateplit budovy, vymě-
nit okna a garážová vrata anebo také 
modernizovat svařovnu. „Proběhla 
ještě rekonstrukce sociálního zázemí 
a vytápění. Naše přání je, aby se žáci 
nejen cítili dobře, ale vytváříme jim 
podmínky pro okamžité začlenění do 
pracovního procesu po ukončení školní 
docházky,“ uvedl Jaroslav Mošner, ve-
doucí učitel odborného výcviku, který 
zároveň doplnil, že škola spolupracuje 
s mnohými firmami a soukromými ze-
mědělci v okolí, díky kterým je začle-
ňování žáků do reálného pracovního 
života snazší.

U znovuotevřeného učebního oboru 
Výtahář dokonce nabízí místní spo-
lečnost přímý nástup vyučených žáků 
k nim do firmy. Modernizace učeben 
odborného výcviku se dotkla i gastro-
nomických oborů. „Zájemce o studium 
i jejich rodiče srdečně zveme na pro-
hlídku. Pokud váháte nad volbou po-
volání či s výběrem školy, využijte naši 
nabídku, kontaktujte nás a přijďte se 
podívat,“ zve Mošner.

HOTELOVKA ZNOVU OTEVŘELA 
DVEŘE ZÁJEMCŮM O STUDIUM

V páteční odpoledne dne 21. ledna mohli Hotelovou školu Světlá osobně navštívit 
zájemci o studium z řad veřejnosti i rodiče současných studentů, kteří se přišli 
informovat o prospěchu a chování svých dětí. Součástí programu byla prohlíd-
ka školy, domova mládeže i pracoviště odborného výcviku. Návštěvníci se mohli 
dozvědět spoustu zajímavých informací a někteří z nich si dokonce vyzkoušeli 
přijímací zkoušky nanečisto.

Odborný výcvik na Hotelové 
škole Světlá a Střední odbor‑
né škole řemesel Velké Meziří‑
čí probíhá od prosince ve dvou 
zrekonstruovaných dílnách 
v ulici Zahradní. Všechny tříleté 
učební obory tam najdou záze‑
mí pro tolik potřebnou praxi.

ZŠ TASOV 
SPOLUPRACUJE 
S MENSOU ČR
V loňském prosinci začala Základní a ma-
teřská škola v Tasově (ZŠ a MŠ Tasov) 
spolupracovat s Mensou České repub-
liky. Na škole se uskutečnilo testování 
IQ za účelem vyhledání nadaných dětí. 
Do testování se zapojilo 9 předškoláků  
a 59 žáků základní školy.

Školu navštívila paní Dana Havlová, kte-
rá se již dlouhá léta testování v Mensa ČR 
věnuje. Nejprve si brala po dvojicích naše 
předškoláky, poté po malých skupinách 
děti do osmi let, a nakonec už početnější 
skupiny žáků od let devíti. Rodičům pak 
byly písemně zaslány výsledky testů jejich 
dětí. Žáci, kterým již bylo 14 let a IQ jim bylo 
změřeno větší než 130, dostali zároveň 
s výsledkem přihlášku do Mensy ČR. Děti 
mezi 5 a 14 lety se mohou stát členy Dět-
ské Mensy. Těchto žáků bylo u nás v ma-
teřské a základní škole devět.

Spolupráce s Mensou tímto ale pro 
školu nekončí. Od druhého pololetí škol-
ního roku 2021/2022 vznikne na škole 
Klub nadaných dětí, kam se mohou děti 
intelektově nadprůměrné přihlásit. Zde 
se bude vyučující snažit intelekt těchto 
dětí dále rozvíjet.

Testování se bude na škole opakovat 
podle zájmu rodičů pravděpodobně kaž-
dé dva roky, a protože škola splnila veš-
keré podmínky, byl jí 13. 12. 2021 udělen 
status „Škola spolupracující s Mensou 
ČR“.

Na závěr je důležité připomenout, že 
míra inteligence nerozhoduje automatic-
ky o úspěchu nebo neúspěchu ve škole, 
či v jiné činnosti. Nedokáže ani nahradit 
píli, tvořivost, sociální schopnosti nebo 
znalosti důležité pro život. Intelekt je jen 
jednou ze složek osobnosti a podstatněj-
ší, než jeho míra, je způsob, jakým ho po-
zitivně využijeme.

ZŠ a MŠ Tasov

Hotelová škola Světlá a Střední odborná škola řemesel ve Velkém 
Meziříčí uspořádala Odpoledne otevřených dveří. Vítanými ná‑
vštěvníky byli jak zájemci o studium, tak i rodiče žáků.
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CO JE POSLÁNÍM SOCIÁLNÍCH SLUŽEB

Pečovatelská služba je příležitost pro ži-
vot doma. Zapojením do projektu jsme se 
zaměřili na rozvoj pečovatelské služby 
s cílem zajistit podporu seniorům, lidem 
se zdravotním postižením a s chronic-
kým onemocněním, aby mohli rozhodo-
vat o tom, jakým způsobem a kde chtějí 
svůj život žít či dožít. Dále jsme tento pro-
jekt využili na poskytnutí znalostí našim 
pracovníkům sociálních služeb a sociál-
ním pracovníkům v péči o osoby se spe-
cifickými potřebami. Jedná se o zapojení 
do transformace pečovatelských služeb 
v některých obcích České republiky.

V rámci pečovatelské služby jsme se 
zapojili do projektu „Příběhy pečujících“. 
Jeho cílem bylo ukázat na práci lidí, kte-
ří pečují o své klienty. Příběhy laskavosti, 
pomoci, soucitu, ale i rozveselení a oby-
čejné lidskosti. Ukázat na pečující a jejich 
těžkou práci, ale také ji dokázat ocenit tak, 
aby věděli, že si jejich práce vážíme. Vždyť 
se podílí na proměně životů starých lidí 
k lepšímu. Jejich práce je posláním. A po-
sláním pečovatelské služby ve Velkém 
Meziříčí je, aby lidé, kteří ji využívají, mohli 
žít co nejdéle ve svém přirozeném sociál-
ním prostředí. Podpora a pomoc 
pečovatelské služby vychází 
z jednotlivých potřeb zájemců 
o tuto sociální službu.

Posláním pobytové odleh-

čovací služby je poskytnout 
čas na odpočinek, regene-

raci sil pečovateli a současně 
zajistit kvalitní a bezpečnou péči 

a podporu osobě, o kterou je pečováno. 
Tato pomoc a podpora také vychází z in-
dividuálních potřeb osob. Významným 
aspektem je možnost osob zůstat ve 
svém přirozeném sociálním prostředí. 
Odlehčovací služba je poskytována tam, 
kde je péče zajišťována rodinným pří-
slušníkem či osobou blízkou, kteří o své-
ho blízkého pečují celodenně.

Posláním a snahou sociálně aktivizační 
služby je zajistit našim občanům aktivní 
stárnutí v podobě různého zaměření, kte-
ré vychází z přání jednotlivých uživatelů 
služby. Například sem patří tolik oblíbené 
zajišťování hudebních akcí nebo pořádá-
ní zájezdů v našem regionu. V současné 

době se snažíme tyto aktivity zajišťovat 
tak, aby byly v souladu s aktuálními na-
řízeními z důvodu pandemie. Snažíme se 
umožnit klientům stejný způsob života, 
který je považován v životě za běžný. Pro-
to jsme aktivně zapojeni do mezigenerač-
ního projektu „Ježíškova vnoučata“, který 
podporuje sociální vztahy a zmírnění poci-
tu osamění u našich seniorů.

Mgr. Jana Nachtigalová,
ředitelka organizace

Sociální služby zajišťují občanům 
Velkého Meziříčí a jeho okolí tři so‑
ciální služby, kterými jsou pečova‑
telská služba, pobytová odlehčovací 
služba a sociálně aktivizační služba.

Sociální služby města Velké Meziříčí
Zdenky Vorlové 2001
594 01 Velké Meziříčí

Ředitelka: Mgr. Jana Nachtigalová
tel.: 566 782 500, 603 967 714

e-mail: info@ssmvm.cz
www.ssmvm.cz
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8. – 9. ledna 2022 se v curlingové hale pražských Roztyl ko-
nalo 3. – 4. kolo Mezinárodní ligy v curlingu vozíčkářů, které 
navazovalo na podzimní dvě kola. Velkomeziříčští ve složení  
M. Bartůněk, R. Coufal, J. Břinčilová a M. Tluk vstoupili do sou-

těže opět prohrou s výběrem dobře hrajícího Polska 11:9, dru-
hé utkání s výběrem favorizovaného Slovenska, a účastníka 
letošních paralympijských her v Pekingu, skončilo po drama-
tické koncovce remízou 5:5. Třetí zápas se sportovním klubem 
Jedličkova ústavu byl opět dramatický. Naši hráči již vedli 5:0, 
ale chybami ve hře povolili soupeři srovnat na 5:5, a z tohoto 
zápasu si připsali pouze jeden bod. Neděli zahájilo naše druž-
stvo výhrou nad týmem dobře hrajícího Nového Města nad 
Metují 10:3. V odpoledním zápase o 3. místo s kvalitním druž-
stvem Itálie naše družstvo předvedlo skvělou hru a po vyrov-
naném průběhu vyhráli naši hráči 9:5 a v konečném hodnocení 
Mezinárodní ligy 2021 – 2022 se postavili na stupně vítězů. 
Ročníku 2021 – 2022 se účastnili hráči J. Břinčilová, M. Bar-
tůněk, R. Coufal, M. Tluk, J. Polívka a náhradnice M. Brabcová. 
Mezinárodní Mistrovství ČR proběhne 23. – 24. dubna 2022 
v curlingové hale Roztyly.

Sportovní klub děkuje Kraji Vysočina, firmě Wiegel CZ, žá-
rové zinkování, obci Vídeň, Lavičky, Bory, panu Táborskému 
a panu Haláskovi za finanční příspěvky. Městu Velké Meziříčí 
za dlouhodobou spolupráci a podporu, dále mediálním partne-
rům, NovinyVM.cz a Velkomeziříčsko.

Jiří Charvát, HSCVM

CURLING VOZÍČKÁŘŮ Z VELKÉHO MEZIŘÍČÍ

DOMÁCÍ HOSPIC SV. MIKULÁŠE ZAHÁJIL SVOU ČINNOST

Před zhruba rokem a čtvrt existoval jen 
sen a touha pomáhat těžce nemocným 
lidem při odchodu z tohoto světa. Uply-
nulo asi 15 měsíců a mnohé se změnilo, 
v naplňování touhy posunulo.

Lucie Klímová, zakladatelka a vedou-
cí zdravotní sestra Domácího hospice 
sv. Mikuláše, působí jako drobné, křeh-
ké stvoření. Ve skutečnosti však skrý-
vá velkou vnitřní sílu. Podařilo se jí dát 
dohromady základní tým pracovníků, 
sehnat prostory (zázemí pro sestřičky, 

sklad pomůcek a místo k setkávání s ro-
dinami klientů). Sen spojený s tužbou za-
čal nabývat reálných obrysů. Byl to však 
stále jen začátek.

Domácí hospic sv. Mikuláše nese 
v názvu svatého člověka, kterého zná 
většina lidí na světě jako světce, který 
nosí dětem sladkosti. Na východě patří 
po Panně Marii k nejoblíbenějším svět-
cům. A právě na svátek sv. Mikuláše, 
6. prosince 2021, obdržel hospic zdra-
votnickou registraci a oprávnění k výko-
nu služby.

„Cílem naší péče je zlepšit kvalitu 
života umírajících pacientů, aby mohli 
odejít doma a bez bolesti,“ říká Lucie Klí-
mová.

Nejdůležitější byly, jsou a vždy budou 
lidské vztahy. Při péči na sklonku života 
našich milovaných je můžeme svou pří-
tomností obohatit, stejně jako nás, pe-
čující, mohou obohatit svými posledními 
slovy oni sami.

Sestřičky pomáhají klientům nejen 
úspěšně zvládnout bolesti, které pro-
vázejí závěrečné stádium onemocnění, 
ale díky schopnosti naslouchat mohou 
také pomoci s bolestí duševní a du-
chovní, která je někdy tíživější než bo-
lest tělesná.

Lidé na sklonku svého života potře-
bují vědět, že jsou milováni a přijímáni 
i se svými chybami a životními omyly, 
chtějí svým blízkým odpustit a sami si 
vyslechnout odpuštění. Doprovázení 

umírajícího člověka je velmi náročné, ale 
i krásné, když pochopíme podstatu lid-
ského života. Jednou budeme také od-
cházet a budeme rádi, když nás nic ne-
bude bolet a když nás bude někdo držet 
za ruku, budeme  -li si to přát. Umírání je 
přirozená součást našeho života. Je to 
další etapa, kterou musíme projít jednou 
všichni. A je lepší odcházet doma v kru-
hu svých nejbližších než opuštěný za ne-
mocniční plentou, což se dnes bohužel 
děje.

Často se setkáváme s tím, že paci-
enti a jejich rodiny nejsou včas informo-
váni o terminálním stádiu onemocnění 
a možnosti využití domácí hospicové 
péče.

Domácí hospic je nezisková organi-
zace. „Naše služba je závislá na indivi-
duálních a firemních darech, sbírkách 
a nadacích. Jsme tu pro naše pacienty 
24 hodin denně, 7 dní v týdnu,“ doplnila 
Klímová.

Služba je poskytovaná do 30 kilomet-
rů od Velkého Meziříčí. Samozřejmostí je 
také následná péče o pozůstalé.

O možnosti využít služeb Domácího 
hospice sv. Mikuláše ve Velkém Meziříčí 
se můžete dočíst na webu www.hos-
picsvmikulase.cz, na telefonním čísle 
607 553 469 nebo v našem sídle U Trži-
ště 2191/3 (Zdravotní středisko Kablo).

Děkujeme za jakoukoliv pomoc i slova 
podpory. Vážíme si jich.

Eva Poláková
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Zavedla ho organizace UNESCO v roce 
1999 jako připomínku, že na světě exis-
tuje přibližně šest až sedm tisíc různých 
jazyků. Tento den připadá každý rok  
na 21. února a slaví jej lidé po celém světě. 
Více než polo vina těchto jazyků je ohro-
žena zánikem, k čemuž pravděpodobně 
dojde ke konci 21. století. Mateřský jazyk 
je (viz tajenka) a představuje také kulturní 
dědictví lidstva, o které je nutné pečovat. 
Každoročně se tak 21. pořádají různé kul-
turní a vzdělávací akce, které mají za úkol 
prohlubovat vztah k našemu mateřskému 
jazy ku. Datum tohoto dne bylo vybrané na 

návrh Bangladéše, cílem bylo tento den 
spojit se vzpomínkou na 21. února 1952, 
kdy se v Dháce konala velká studentská 
demonstrace. Jako reakce vzniklo Ben-

gálské jazykové hnutí, jehož aktivity vedly 
k vyhlášení nezávislosti země v roce 1971.

Správné znění tajenky zašlete do 
18. února 2022 e -mailem na adresu: 
velkomeziricsko@velkemezirici.cz nebo 
poštou či doručte osobně do redakce 
(Radnická 29/1, budova radnice, přízemí, 
dveře č. 104, 594 13 Velké Meziříčí).

Tajenky z minulého čísla: 1. navýšení počtu 
výtisků o tři sta kusů 2. novým vizuálem

Výherci: 
Dagmar Dorňáková – Velké Meziříčí 
Anna Buková – Velké Meziříčí
Petra Roubínková – Lhotky 

KŘÍŽOVKA O CENY Autor křížovky: Jaromír Kvíčala

MEZINÁRODNÍ DEN 
MATEŘSKÉHO JAZYKA
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V ZÁMECKÉM PARKU 
ROSTE STALETÁ LÍPA 
V MÍSTĚ, KDE PRÝ SEDÁ‑
VAL SÁMO.
Víte, kdo to byl Sámo? No jistě, 
franský kupec Sámo, který sjed-
notil Slovany.
Právě toho mám na mysli. Určitě 
si vzpomenete i na Wogastisburg, 
tajemný Sámův hrad, s jehož lo-
kací si lámou hlavu historici. Tak 
o jeho poloze pochopitelně – ne-
vím také nic. Ale mám pro vás 
jinou lahůdku. V místě, kde dnes 
stojí velkomeziříčský zámek, prý 
kdysi stával Sámův hrad – Sa-
mohrad. Bydlely v něm jeho po-
četné manželky. A lípa v parku, to 
má být potomek lípy, pod kterou 
Sámo rád sedával.

DÍL 62:  
LÍPA  
V ZÁMECKÉM 
PARKU

INTERAKTIVNÍ 
MAPA 
PAMÁTEK VE 
MĚSTĚ A VÍCE 
FOTOGRAFIÍ 
ZDE

Text: Marie Ripperová
Foto: Lucie Málková

MĚSTO POD LUPOU



KALENDÁŘ AKCÍ
DIVADLO
12. a 26. 2. 2022, 15:00
malá scéna, Jupiter club
Němá princezna
Loutkové divadlo pro rodiče 
a děti.
Rezervace a prodej vstu-
penek zahájen od pondělí 
31. ledna 2022. 

KINO JUPITER 
CLUB
3. 2. 2022, 17:00 hodin
Zpívej 2
4. 2. 2022, 19:30 hodin
Ulička přízraků
5. 2. 2022, 19:30 hodin
Moonfall
6. 2. 2022, 18:30 hodin 
a 19. 2. 2022, 19:30 hodin
Mimořádná událost
12. 2. 2022, 17:30 hodin
Uncharted
13. 2. 2022, 16:00 hodin
16. 2. 2022, 17:00 hodin
27. 2. 2022, 16:00 hodin
Tajemství staré bambitky 2
VALENTÝNSKÉ PROMÍTÁNÍ
14. 2. 2022, 18:00 hodin
20. 2. 2022, 18:30 hodin
V létě ti řeknu, jak se mám
17. 2. 2022, 17:00 hodin
Velký červený pes Clifford
18. 2. 2022, 19:30 hodin
Smrt na Nilu
Zlevněná projekce nejen pro 
seniory
24. 2. 2022, 16:30 hodin
Muž se zaječíma ušima 
(Vstupné: 70 Kč)

25. 2. 2022, 19:30 hodin
Pes
26. 2. 2022, 19:30 hodin
Srdce na dlani
Změna programu vyhrazena

PŘIPRAVUJEME
DIVADELNÍ SEZÓNA JARO 
2022
Velký sál, Jupiter club

22. 3. 2022, 19:30 hodin
Madam Rubinstein

8. 4. 2022, 19:30 hodin
Kočka v oregánu

12. 4. 2022, 19:30 hodin
Scény z manželského života

14. 5. 2022, 19:30 hodin
Kdokoli může dělat cokoli
Rezervace nových perma-
nentek možná.
Cena permanentky je 1 350 
korun.

STOLNÍ TENIS (ST)

6. 2., 9:00 OP V
ST VM D - TJ Spartak Velká 
Bíteš C
6. 2., 9:00 OS
ST VM E - SK Vídeň B
12. 2., 9:00 DIVIZE
ST VM A - TJ Chmelná A
12. 2., 9:00 KP -III.t
ST VM B - TJ Sokol Přibyslav A
12. 2., 14:00 DIVIZE
ST VM A - SKST Třešť A
12. 2., 14:00 KP -III.t
ST VM B - TJ Sklo Bohemia 
Světlá nad Sázavou B
13. 2., 09:00 OS
ST VM E - TJ Řečice C

18. 2., 18:30 OP I
ST VM C - SK Škrdlovice
20. 2., 09:00 OP V
ST VMD - TJ Poděšín B
27. 2., 09:00 OS
ST VM E - SK Moravec B
 
VOLEJBAL
1. LIGA MUŽŮ
18. 2., 19:30 hodin
Velké Meziříčí - Sokol Dobři-
chovice
19. 2., 18:00 hodin
Velké Meziříčí - VK Benátky n. J.
KP MUŽŮ
5. 2., 10:00 a 13:00 hodin
Velké Meziříčí B – SK Jihlava
26. 2., 10:00 a 13:00 hodin
Velké Meziříčí B – TJ Žďár 
nad Sázavou
EXTRALIGA JUNIORŮ
Hraje se turnajovým způ-
sobem a po každém turna-
ji se určují noví pořadatelé. 
V únoru je termín sobota 12. 2. 
a neděle 13. 2.
EXTRALIGA KADETŮ
26. 2. a 27. 2.

HÁZENÁ
5. 2., 9:00 – 15.00 
Přípravná utkání mladší 
a starší dorostenky, ženy
Sobota 19. února
9:00 II. liga mladší dorosten-
ky – TJ Sokol Újezd u Brna
11:00 II. liga starší dorosten-
ky – SK Žeravice
13:00 I. liga ženy – Házená 
Jindřichův Hradec
15:00 I. liga mladší dorostenci  
– HCB Karviná

17:00 II. liga muži – Sokol Tel-
nice
19:00 II. liga starší dorostenci  
– TJ ČZ HBC Strakonice
Neděle 20. února 9:00 - 16:00 
Žákovská liga starší žáci

HOKEJ
9. 2., 18:00 hodin
HHK VM – HC Kometa Brno „B“
16. 2., 18:00 hodin
HHK VM – SKLH Žďár nad Sá-
zavou
23. 2., 18:00 hodin
HHK VM – SHK Hodonín
 
VEŘEJNÉ
BRUSLENÍ
Vstupné:
Dospělí, mládež nad 15 let – 
40 korun
děti do 15 let – 30 korun
doprovod – 20 korun

4. 2. 13:30 – 15:00
5. 2. 13:45 – 15:15
6. 2. 12:45 – 14:15
12. 2. 15:00 – 16:30
13. 2. 14:15 – 15:45
14. 2. 10:00 – 11:30
15. 2. 10:00 – 11:30
16. 2. 10:00 – 11:30
17. 2. 13:00 – 14:30
19. 2. 13:45 – 15:15
20. 2. 12:45 – 14:15
26. 2. 13:45 – 15:15
27. 2. 14:15 – 15:45

Pravidelně aktualizovaný kalendář akcí 
naleznete na webu 
www.velkomeziricsko.cz


